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تا پایان بهمن ماه؛

۱۰۰ درصد جرایم 
مالیاتی بخشوده می شود

یارانه برق از مصارف 
بالای الگو حذف می شود
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سرمقاله

هدایت مسیر تسهیلات 
به تولید مسکن

متأسفانه نظام بانکی کشور  
همــکاری لازم بــا بخش 
مســکن را نــدارد. هدایت 
 منابــع بانکی به ســمت 
 فعالیت های های مولد حوزه مســکن در تقویت 
پروژه های نهضت ملی مسکن بسیار موثر است . 
دولت باید نســبت به حوزه ساخت وســاز توجه 
بیشتری داشــته باشــد و منابع نظام بانکی را به 
سمت وسوی حوزه ساخت هدایت سازد. ضرورت 
دارد تا  وام های پرداختی مان قابل  تبدیل باشد، بدین 
معنا که وام به سازنده اعطا شود اما قابلیت انتقال به 
خریدار را داشته باشد. هدایت اعتبار بانکی به سمت 

فعالیت های مولد...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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در دوران تحریم، رکورددار پرتاب ماهواره شدیم

ایران در میان ۱۰ کشور 
برتر هوا و فضا

میزان عرضه مصالح ساختمانی در بازار افزایش یابد

رونق مسکن سازی با مشارکت بخش خصوصی
صفحه3

صفحه2

ورود ۱۰.۶ میلیارد  دلار  سرمایه  خارجی 
معاون  وزیر  اقتصاد   خبر  داد:

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه حضوردر فضا قدرت 
آفرین و امید آفرین، ثروت آفرین است، اظهار داشت:  
تلاش کردند با تحریم ایران را متوقف کنند و در انزوا 
قرار دهند ولی این ۱۱ پرتاب موفق هم تحریم ها را 
شکست داد و هم طرح انزوای جمهوری اسلامی را با 
شکست مواجه کرد.  آیین روز فناوری فضایی ایران 
با حضور آیت الله سید ابراهیم رییسی برگزار شد، در 
این مراسم ، عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، سرتیپ محمدرضا قرایی آشتیانی وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و حسن سالاریه 
رییس سازمان فضایی ایران نیز حضور دارند. »آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی« گفت: ۱۱ پرتاپی که انجام 
شده هم تحریم ها را شکست داد و هم طرح انزوای 
جمهوری اسلامی را باشکست مواجه کرد. حرکت 
ماندگار عزیزان که در حوزه فضا انجام شده، حقیتا 
جلوه ما می توانیم هست. رئیس جمهور با بیان اینکه 
با وجود همه تهدیدها و تحریم ها یکی از جلوه های 
تبدیل کردن تهدید و تحریم به فرصت همین کار 
اســت، گفت:  این حرکت ارزشــمند ربا همکاری 
جوانان و مختصصان، دانشگاهیان، نیروهای مسلح 
انجام شده و افتخار آفریده شده است. ایران در رتبه 
۴۵ بوده و امروز در رتبه ۱۰ کشــور مطرح جهان 
درحوزه هوا و فضا قــرار دارد، ایــن صنعت را باید 
مورد توجه و حمایت قرار داد. شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در ســال ۸۸، روز ۱۴ بهمن را که ماهواره 
ملی امید با موفقیت به فضا پرتاب شد به عنوان روز 
فناوری فضایی نامگذاری کرد. مراسم روز فناوری 
فضایی در حالی آغاز می شود که در دولت سیزدهم 
تاکنون ۱۱ پرتاب ماهواره انجام شده است و تا پایان 
ســال این تعداد افزایش خواهد یافت. در یک ماه 
گذشت ماهواره »ثریا« توانست با قرار گرفتن در مدار 
۷۵۰ کیلومتری، رکورد ارتفاع پرتاب را شکست و 

ماهواره بر سیمرغ نیز توانست...

اجتماعی

دولت از ۱۷ بهمن ماه تا ۱۷ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ 
با اجرای مرحله جدید طرح کالابرگ الکترونیک با 
عنوان »طرح فجرانه«، در حالی با حذف »شرط خرید 
۲۰۰ هزار تومان جهت دریافت ۱۲۰ هزار تومان اعتبار 
تشویقی«، اقدام به افزایش اعتبار تشویقی کالابرگ از 
۱۲۰ به ۲۲۰ هزار تومان کرده است که از این طریق، 
تورم ایجاد شــده روی اقلام ســبد ۱۱ قلم غذایی، 
پوشش داده می شود لذا قیمت روز سبد از ۷۴۳ هزار 
و ۷۵۰ تومان برای خانوارهای دهک های اول تا هفتم 
درآمدی در صورت خرید، معــادل ۵۲۳ هزار و ۳۰۰ 
تومان خواهد بود. از ابتدای امسال در حالی دولت در 
راستای تقویت سفره غذایی مردم اقدام به اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک کرده است که طبق نظر انستیتو 
تغذیه ایران ۱۱ قلم کالای اساسی شامل برنج ایرانی، 
حبوبات، شیر کم چرب، پنیر، ماست  کم چرب،  مرغ، 
تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی و قند در سبد غذایی 
این طرح تعریف شده اســت که مشمولان طرح در 
صورت رعایت شرطی، مشمول دریافت یارانه تشویقی 

خواهند شد.
این طرح در فاز اولِ اجرا، ســه دهک اول درآمدی و 
مددجویان تحت پوشش سازمان بهزیستی و کمیته 
امداد را در بر می گرفت به گونه ای کــه اگر آنها ۷۰ 
درصد مبلغ یارانه خود را از میان این ۱۱ قلم خریداری 
می کردند، مبلغ یارانه آنها ۲۰ درصد افزایش می یافت و 
مشمول یارانه تشویقی می شدند. در مرحله دوم اجرای 
طرح، ســه دهک اول درآمدی و مددجویان تحت 
پوشش سازمان بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی 
)ره(، از امتیاز تشــویقی بهره مند شدند، مشروط بر 
اینکه حداقل ۲۰۰ هزار تومان از اعتبار یارانه خود را 
از میان اقلام کالاهای اساسی تعریف شده خریداری 

می کردند.
به مرور امــا این طرح تا دهک هــای هفت درآمدی 
گسترش یافت؛ به گونه ای که اگر هفت دهک درآمدی 
۲۰۰ هزار تومان از مبلغ یارانه خود را از میان ۱۱ قلم 
کالای ســبد غذایی تعریف شــده خریداری کنند، 
مشمول دریافت یارانه تشــویقی ۱۲۰ هزار تومانی 
می شوند و به عبارتی با اســتفاده از این طرح، یارانه 
دهک های یک تا ۳ درآمدی بــه ۵۲۰ هزار تومان و 
یارانه دهک های چهارم تا هفتــم درآمدی به ۴۲۰ 

هزارتومان افزایش می یابد.
علیرضا عســگریان- معاون امور رفاهی و اقتصادی 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با تاکید بر اینکه 
بهره مندی از طرح مذکور اختیاری است، اظهار کرده 
بود: اگر فرد ۲۰۰ هزارتومان را از سبد غذایی خریداری 
کند ۲ امتیاز به او داده می شود. امتیاز اول این است 
که دولت فاصله تورمی را پوشــش می دهد و امتیاز 
دوم این است که ۱۲۰ هزار تومان دیگر نیز دریافت 

خواهد کرد.
اما دولت در مرحله جدید اجرای این طرح با عنوان 
»طرح فجرانه« که از ۱۷ بهمن ماه آغاز می شود و تا 

۱۷ اردیبهشت ماه ســال آینده ادامه دارد، سبد ۱۱ 
قلمی برای تأمین حداقل کالری، پروتئین، ریزمغذی 
و ویتامین های لازم برای هر فرد شامل گوشت مرغ، 
گوشــت قرمز، برنج، روغن، ماکارونی، شــیر، پنیر، 
ماست، قند و شکر، تخم مرغ و حبوبات با قیمت های 
مبنای سال ۱۴۰۱ انتخاب کرده است و مابه التفاوت 
آن قیمت ها با قیمت روز )۱۴۰۲( از محل یارانه جدید 
دولت تأمین خواهد شد، به این معنی که قیمت روز 
سبد مشتمل بر ۱۱ قلم، ۷۴۳ هزار و ۷۵۰ تومان بوده 
که خانوارهای دهک های اول تــا هفتم درآمدی در 
صورت خرید بسته باید قیمت سال ۱۴۰۱ را به مبلغ 
۵۲۳ هزار و ۳۰۰ تومان از جیب خود پرداخت کنند و 
مابه التفاوت آن تا قیمت روز )به مبلغ ۲۲۰ هزار و ۴۵۰ 

تومان( از محل اعتبار جدید دولت تأمین می شود.
 به عبارتی در طرح جدید، شــرط ۲۰۰ هزار تومان 
خرید از یارانه حذف شــده و اعتبار تشویقی )۲۲۰ 
هزار تومانی( علاوه بر یارانه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزارتومانی 
فعلی بوده و خانوار یارانه بگیــر به صورت مجزا یارانه 
نقدی خود را ماهانه دریافت می کنند. مبلغ حمایتی 
دولت به  صورت اعتبار در حســاب سرپرست خانوار 
تخصیص یافته و در زمان خرید و متناسب با میزان 
خرید مصرف می شود. خانوار می تواند اقلام طرح را در 
سقف وزنی و کالایی تعریف شده خرید کنند و امکان 
جابه جایی اعتبار بین گروه های کالایی مقدور نبوده 
به عنوان مثال با اعتبار برنج امکان خرید روغن وجود 
ندارد و فقط برای گروه لبنیات)شیر، پنیر و ماست( 

امکان پذیر است.
به عبارتی یارانه پرداختی دولــت باتوجه به افزایش 
اعتبار تشــویقی به ترتیب برای گروه های یک تا سه 
درآمدی در صورت خرید اقلام تعریف شده در سبد 
غذایی از ۴۰۰ هزارتومان به ۶۲۰ هزارتومان و برای 
دهک های چهار تا هفت درآمدی از ۳۰۰ هزارتومان 
به ۵۲۰ هزارتومان افزایش یافته است که با این افزایش 
اعتبار، تورم ایجاد شده روی اقلام پوشش داده می شود 
و به این ترتیب قیمت روز سبدِ ۱۱ قلمی از ۷۴۳ هزار 
و ۷۵۰ تومان برای خانوار دهک هــای اول تا هفتم 
درآمدی معادل ۵۲۳ هزار و ۳۰۰ تومان خواهد بود که 

مابقی آن را دولت پرداخت می کند.
وزارت رفاه در توضیحات بیشتر این طرح فجرانه که در 
بستر شبکه ملیّ اعتبار )شما( با عاملیت شرکت مجری 
طرح )فارا( و همکاری سایر دستگاه ها اجرایی می شود، 
نکات اجرایی این طرح را بدیــن صورت اعلام کرده 
اســت: ۱- میزان حمایت دولت از ۱۲۰ هزار تومان 
)اعتبار تشویقی کالابرگی( به ۲۲۰ هزار تومان افزایش 
می یابد. ۲- یارانه بگیران متقاضی باید توجه داشته 
باشند قیمت روز اقلام فوق براساس کالاهای مرجع 
بوده و در خصوص کالاهایی با قیمت بالاتر مابه التفاوت 
را از محل حساب خود پرداخت خواهند کرد. ۳- شرط 
خرید ۲۰۰ هزار تومان جهت دریافت ۲۲۰ هزار تومان 

اعتبار تشویقی در این طرح حذف شده است.

به مناسبت فرارســیدن چهل و پنجمین دهه 
فجر انقلاب اســلامی، طرح عضویت رایگان و 
بخشودگی جرایم دیرکرد منابع در کتابخانه های 

عمومی سراسر کشور اجرا می شود.
پایگاه اطلاع رســانی نهاد کتابخانه های عمومی 
کشور با اعلام این خبر نوشته است: علاقه مندان 
از ۱۲ تا ۲۲ بهمن ماه فرصت دارند با مراجعه به 
سامانه سامان و پرتال های کتابخانه ای و دریافت 
کد تخفیف عضویت رایگان، به عضویت کتابخانه 

مورد نظر خود درآیند.

همچنیــن در این طــرح، اعضایی کــه منابع 
امانی شــان شــامل جرایم دیرکرد می شود، در 
صورتی که در بازه زمانی ۱۲ تا ۲۲ بهمن ماه به 
کتابخانه عودت دهند، مشــمول تخفیف ۱۰۰ 
درصدی جرایــم دیرکرد خواهند شــد. اعتبار 
کدهای تخفیف عضویت رایگان تا ۳۰ بهمن ماه 
خواهد بود و فهرست پرتال کتابخانه های عمومی 
در سامانه مدیریت کتابخانه های عمومی نیز در 
نشــانی www.samanpl.ir در دسترس 

است.

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه انقلاب اسلامی را 
حاصل پیوند امت با امام راحل و خون بهای شهیدان 
برای آزادی ایران دانست و گفت: دستاوردهای علمی 
را با مردم جهان به اشتراک می گذاریم و دیپلماسی 
علمی را که با کشــورهای دیگر کلید زده ایم، ادامه 

می دهیم.
به گزارش روابط عمومی سازمان اوقاف وامور خیریه، 
مراسم جشن چهل و پنجمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران، با حضور حجت الاسلام والمسلمین 
سیدمهدی خاموشی، رئیس ســازمان اوقاف و امور 
خیریه، حجت الاسلام والمسلمین علی تقوی، رئیس 
نمایندگی جامعه المصطفی در تانزانیا و حســین 
الوندی، سفیر ایران در تانزانیا و محسن معارفی، رایزن 
فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در تانزانیا در مرکز 
اســلامی جامعه المصطفی واقع در شهر دارالسلام 

)پایتخت تانزانیا( برگزار شد.
علی تقوی رئیس نمایندگــی جامعه المصطفی در 
تانزانیا در این مراسم گفت: انقلاب اسلامی ایران بعثت 
انبیا را در خاطره ها زنده کرد و امام خمینی)ره( انقلابی 
کرد که معجزه قرن نامیده شــد. امام خمینی)ره( 
شخصیتی بود که از یک جمع پراکنده و پریشان، یک 
امت واحده ساخت. او تخت فرعونهای زمانه را لرزاند و 
دل مستضعفان را به نور امید روشن ساخت. همه می 
دانند که جمهوری اسلامی ایران در دنیا قبل از پیروزی 
انقلاب اســلامی جایگاهی نداشت، به برکت حضور 
معمار بزرگ انقلاب و بعد از ایشان با هدایتگری فقیه 
وارسته حضرت آیت الله العظمی خامنه ای)مدظله 
العالی( به لطف الهی به قله های رفیع در ابعاد مختلف 

در داخل و خارج کشور رسیده ایم.
وی اظهار داشت: با عنایت الهی در حوزه های پزشکی، 
دانشگاهی، علمی، کشــاورزی، ورزشی، اقتصادی و 
دســتاوردهای قرآنی به موفقیت های خوبی دست 
یافته ایم. شکستن ابهت پوشالی ابرقدرت های جهان 
و توزیع قدرت در جهان یکی از اقداماتی بود که امام 
خمینی)ره( انجام داد. بازکردن دریچه امید در دل 
مستضعفان یکی دیگر از این اقدامات بود و همچنین 
همگرایی امت اسلامی از کارهای ارزشمند انقلاب 

اسلامی بوده است. درواقع در ابعاد مختلف این شجره 
طیبه نشر و نمو و بسط زیبایی داشته و یکی از زیبایی 
ها جامعه المصطفی العالمیه است که امروز نور این کار 

ارزشمند در دنیا تلالو عجیبی دارد.
حسین الوندی سفیر ایران در تانزانیا نیز با بیان اینکه 
انقلاب اسلامی یک حرکت ضد اســتبدادی و ضد 
استعماری و عدالتخواهانه در داخل و در عرصه بین 
المللی بوده و هســت، گفت: امام راحل به پشتوانه 
عنایت الهی و حمایت اکثریت مردم ایران، جنبش 
یکصد ساله مردم ایران را با رهبری شایسته خویش به 
ثمر رساند. مردم سالاری دینی را در کشور ایجاد و به 
این ترتیب معنویت گرایی در داخل و عرصه بین الملل 
احیا و گســترش پیدا کرد. ترویج استقلال و آزادی 
و مردم سالاری دینی به شــکل جمهوری اسلامی 

همچنان از اهداف انقلاب اسلامی است.
وی عنوان کرد: این ایام فرصت مغتنمی فراهم آمده 
تا مروری مختصر بر برخی دستاوردهای این تحول 
عظیم تاریخ اسلام داشته باشیم. به نظر می رسد یکی 
از دســتاوردهای انقلاب اسلامی، احیای ارزش های 
والای انسانی و ایجاد تحول معنوی در جامعه و عرصه 
بین الملل است. بزرگانی که در این محفل حضور دارند 
تایید می کنند که یکی از اشتباهات بزرگ رژیم شاه 
این بود که بدون توجه به ارزش های اسلامی و تاریخی 
مردم ایران سعی داشت ارزش های غربی را در جامعه 
ایران ترویج و گسترش دهد. انقلاب اسلامی ایران با 
رویکرد حمایتی خود از مظلومان، موجب روشن شدن 
نور امید در دل بسیاری از مستضعفان شد. از جنبش 
های مردمی حمایت کــرد و در رأس آن حمایت از 
مردم مظلوم فلســطین در تقابل با رژیم اشغالگر و 

کودک کش صهیونیستی بوده است.
الوندی افزود: این روزها شــاهد آن هستیم که رژیم 
صهیونیستی چگونه با قساوت کامل مردم بی گناه را 
به شهادت می رساند، به مکانهای مقدس هتک حرمت 
می کند و واقعیت حقوق بشر غربی را به نمایش می 
گذارد. در این میان انقلاب اســلامی ایران نه تنها از 
آرمان فلســطین دفاع کرد بلکه دفاع از این آرمان را 

جهانی کرد.

دادســتان دیوان محاســبات گفــت: الکترونیکی 
کردن نسخه های پزشکان از مواردی بود که برکات 
زیادی را به همراه داشت اما لازم است با هدفگذاری 
 زمانی تا تحقق کامل و صددرصــدی این طرح، آن

 را پیگیری کرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل 
دیوان محاسبات کشور، جلســه »بررسی عملکرد 
ســازمان بیمه ســلامت ایران« با حضور دادستان، 
معاونین و حسابرســان دیوان محاســبات کشور و 
همچنین مدیرعامل و جمعی از مدیران سازمان بیمه 

سلامت، در این نهاد نظارتی برگزار شد.
علی کامیــار در این جلســه درخصــوص بودجه 
پیشنهادی سازمان بیمه سلامت برای سال ۱۴۰۳ 
اظهار داشــت: مبنای بودجه ریزی باید متناسب با 
واقعیات و نیازسنجی باشد، چراکه در غیراینصورت، 
 مشــکلات بســیاری بر ســر راه تحقق آن حادث 

خواهد شد.
وی موضوع تخصیص ارز ترجیحی به اقلام دارویی 
را از مسائل مهم دانســت و تاکید کرد: باید بررسی 
شــود که چرا علیرغم اختصاص ارز دولتی به اقلام 
دارویی، هنوز مشکل کمبود دارو در کشور خودنمایی 
می کند. کامیار ضمن تاکید بــر اجرای کامل طرح 
نسخه الکترونیکی، بیان داشت: الکترونیکی کردن 
نســخه های پزشــکان از مواردی بود کــه برکات 
زیادی را به همراه داشت اما لازم است با هدفگذاری 
 زمانی،تا تحقق کامل و صددرصــدی این طرح، آن 

را پیگیری کرد.

در ادامه این جلســه کیومرث داودی، معاون فنی و 
حسابرسی امور عمومی و اجتماعی دیوان محاسبات 
طی ســخنانی گفت: این نهاد نظارتی طی گزارشی 
تخصصی، عملکرد سازمان بیمه سلامت در ۶ حوزه 
»بودجه پیشنهادی سال ۱۴۰۳«، »منابع و مصارف 
سازمان«، »وضعیت مشمولین تحت پوشش بیمه 
سلامت«، »طرح دارویار و نسخ الکترونیک«، »بدهی 
ســازمان به مراکز درمانی و مطالبــات از دولت« و 
 »عملکرد شــرکت هــای زیرمجموعه« بررســی

 نموده است.
همچنین محمد مهدی ناصحی، مدیرعامل سازمان 
بیمه سلامت ایران نیز در این جلســه با قدردانی از 
رویکرد پیشگیرانه و حمایتی دیوان محاسبات کشور، 
گفت: طبق اســتانداردهای بین المللی، تحقق سه 
عامل »پوشــش جمعیتی«، »پوشــش دارویی« و 
»تامین مالی بیمه شدگان« از شاخصه هایی است که 
می توان براساس آن بیمه گذار را قضاوت و امتیازدهی 
کرد که بر این اساس سازمان بیمه سلامت ایران، از 

کیفیت خدمات دهی مطلوبی برخوردار است.
مدیرعامل بیمه سلامت با اشــاره به اینکه در دوران 
همه گیری ویــروس کرونا، اقدامات مناســبی در 
راستای جلوگیری از شیوع آن صورت گرفت، اظهار 
داشــت: پوشــش بیمه ای رایگان ۵ دهک نخست 
درآمدی، خدمت رســانی بــه بیمــاران پرهزینه 
و صعب العــلاج و تحقق پروژه نســخه الکترونیک 
 پزشــکان از جمله اقدامــات مهمی اســت که به 

سرانجام رسیده است.

نماینده اسدآباد در مجلس شورای اسلامی گفت: از 
همه عزیزانی که ایرانی هستند و با هر تفکری در این 
مملکت زندگی می کنند و ایران، امنیت و اقتدار کشور 
خود را دوست دارند، دعوت می کنم که در انتخابات 
شرکت کنند چراکه این حضور به اقتدار ایران عزیز 

کمک می کند.
کیومرث سرمدی واله در گفت وگو با ایسنا با تاکید 
بر ضرورت مشــارکت حداکثری در انتخابات اظهار 
کرد: همانطور که رهبری بارها فرمودند انتخابات از 
ارکان مهم جمهوری اسلامی ایران است و »امنیت« و 
»مشارکت« دو مقوله ی کاملاً به هم مرتبط محسوب 
می شوند؛ چراکه به نوعی امنیت ما با میزان مشارکت 
مردم در انتخابات ارتباط بسیار مستقیم و تنگاتنگی 

دارد.
وی گفت: هر قدر که معیشــت، اشــتغال و درآمد 
مردم در حد قابل قبول باشد، امنیت روحی و روانی 
ایجاد می شــود و افزایش می یابد و این مساله منجر 
به مشارکت بالا در انتخابات می شود؛ مشارکت بالا 
نیز متقابلًا امنیتی در حوزه های داخلی و بین الملل 
ایجاد می کند. امیدوارم با توجه به تاکیدات رهبری 

و پیشــینه ای که از تعصب و غیرت مردم داشته ایم، 
با وجود همه گرفتاری هایی کــه داریم و همچنین 
تبلیغاتی که دشمنان می کنند، در انتخابات پیش رو 

شاهد مشارکت بالایی باشیم.
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس همچنین در 
پاسخ به این پرسش که فردی را که تمایل به مشارکت 
در انتخابات ندارد، چگونه برای حضور در انتخابات 
ترغیب می کنید؟ گفــت: می گویم نــگاه و توطئه 
دشمنان ما فقط علیه یک قشر خاص در ایران نیست 
بلکه هرگاه احســاس کنندکه ما در وضعیت ضعف 
قرار داریم، تمامیت ارضی و ملی کشــور ما را هدف 
قرار می دهند؛ بنابراین اگر شهروندی گله مند است و 
می گوید که در انتخابات شرکت نمی کنم باید بداند که 
در واقع به نوعی جایگاه اقتدار مملکت و ایران عزیز و 

ملت ما را در مقابل دشمنان تضعیف می کند.
سرمدی در پایان گفت: بنابراین از همه عزیزانی که 
ایرانی هستند و با هر تفکری در این مملکت زندگی 
می کنند و ایران، امنیت و اقتدار کشور خود را دوست 
دارند، دعوت می کنم که در انتخابات شرکت کنند 

چراکه این حضور به اقتدار ایران عزیز کمک می کند.

مشکل کمبود دارو باید بررسی و حل شودافزایش یارانه معیشتی در طرح »فجرانه« 

شرکت  در انتخابات منجر به اقتدار ایران می شود

سياسیفرهنگی 

عضویت رایگان کتابخانه ها در دهه فجر

انقلاب حاصل پیوند امت و امام بود



اقتصاد2
ایران

تجارت ۵.۵ میلیــارد دلاری 
ایران و ترکیه 

اداره آمار ترکیــه اعلام کرد مبــادلات تجاری 
این کشور با ایران در ســال ۲۰۲۳ به حدود ۵.۵ 
میلیارد دلار رسیده است. آمارهای منتشر شده 
توسط اداره آمار ترکیه نشان می دهد مبادلات 
تجاری ایران با این کشور در سال ۲۰۲۳ با کاهش 
14 درصدی به ۵ میلیــارد و 49۰ میلیون دلار 
رسیده است. مبادلات تجاری ایران و ترکیه در 
سال ۲۰۲۲ بالغ بر 6 میلیارد و 4۲۰ میلیون دلار 

اعلام شده بود.
بر اساس این گزارش، صادرات ترکیه به ایران در 
ماه های ژانویه تا دسامبر ۲۰۲۳ با رشد 8 درصدی 
نسبت به سال ۲۰۲۲ به ۳ میلیارد و ۳1۰ میلیون 
دلار رســیده اســت. ترکیه در ماه های ژانویه تا 
دسامبر سال ۲۰۲۲ بالغ بر ۳ میلیارد و 7۰ میلیون 

دلار کالا به ایران صادر کرده بود.
اما واردات ترکیه از ایران در سال ۲۰۲۳ کاهش 
۳۵ درصدی نسبت به سال ۲۰۲۲ داشته است. 
ترکیه در ســال ۲۰۲۲ بالغ بر ۳ میلیارد و ۳۵۰ 
میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود که این رقم 
در سال ۲۰۲۳ به ۲ میلیارد و 18۰ میلیون دلار 

رسیده است.
تراز تجاری دو کشور در ســال ۲۰۲۳ به میزان 
1 میلیارد و 1۳۰ میلیون دلار به نفع ترکیه بوده 
است. در آخرین ماه سال ۲۰۲۳ صادرات ترکیه 
به ایران رشد ۲۰ درصدی نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل از آن داشــته و به ۳47 میلیون دلار 
رسیده است. واردات ترکیه از ایران نیز در این ماه 
4۲ درصد کاهش داشته و به 1۵۰ میلیون دلار 

بالغ شده است.
بر اساس این گزارش ســهم ایران از کل تجارت 
خارجی ترکیه در ســال میلادی گذشته حدود 
یک درصد بوده اســت. ترکیه در این سال 616 
میلیارد دلار مرواده تجاری با دنیا داشته که ۲۵۵ 
میلیارد دلار از این رقم مربوط به صادرات ترکیه 
و ۳61 میلیارد دلار مربوط به واردات این کشور 
بوده است. تراز تجاری ترکیه در سال ۲۰۲۳ منفی 

1۰6 میلیارد دلار بوده است.

مهلــت ۴۵ روزه اصنــاف برای 
دریافت شناسه یکتای الکترونیک

بنانژاد دبیرکل اتاق اصناف کشــور در خصوص 
شناسه یکتا گفت: نزدیک یکی دو سالی هست 
که بحث درگاه ملی مجوز ها عنــوان و مطرح و 
اجرایی شد و صدور پروانه کسب از طریق درگاه 
ملی مجوز های صورت می گیرید. هرمجوز صنفی  
که صادر می شود، یک شناسه یکتا در قالب یک 
کد QR یا همان QR کدی که در روی پروانه های 
درج می شود شناسایی می شود؛ و دیگر هیچ واحد 
صنفی ای صرفا با پروانه کسب یا جواز صنفی ای 
که بصورت فیزیکی و کاغذی هســت شناخته 
نمی شود و با یک کد بنام یکتا شناسایی می شود 
که همان  QR کدی هست که در سامانه قرار دارد.
وی افزود: از ابتدای اجرای شدن این طرح تعداد 
زیادی مجوز صادر شده که در قالب درگاه ملی 
مجوزها  که شناسه یکتا شو هم گرفتند. ولی قبل 
از این باتوجه به اعتبار پروانه های کسبی که ۵ ساله 
هستند، تعداد زیادی هم قبلا صادر شده بود که 
در درگاه اتاق اصناف و هیئت عالی نظارت نزدیک 
حدود بیش از دو میلیون و دویست تا سیصد هزار 
پروانه کســب در صنوف مختلف در کل کشور 
صادر شده که البته معتبرند و هیچ مشکلی هم 
برای انجام فعالیت ها شان ندارند ولی با توجه به 
اینکه تمام این مجوز ها باید این کد شناسه یکتا 
را در قالب QR کد بگیرند، ظرفیتی در درگاه ملی 
مجوز های ایجاد شد که بتوانند پروانه های قدیمی 
شــان را از حالت کاغذی به حالت الکترونیکی 
دربیاورند و کد شناســه یک تــا را هم بگیرند و 

بتوانند از آن استفاده کنند.
همچنین دبیرکل اتاق اصناف کشور گفته است، 
تا پایان سال یک فرصتی گذاشتند که هرکس که 
شناسه یکتا را نداشته باشد از ابتدای سال بعد از 
خیلی از خدمات دولتی محروم خواهد شد. مثل 
افتتاح حساب و داشتن دستگاه پوز، پروند ه های 
مالیاتی و... دیگر مواردی که می توانند به عنوان 

خدمات اخذ کنند.
با ورود سه کد )شماره سریال کارت ملی، شناسه/
کد مجوز و کد پستی محل کسب( در درگاه ملی 
مجوزها mojavez.ir مجوز الکترونیکی شناسه 
یکتا دریافت خواهد شد. بر اساس حکم تبصره 7 
ماده 1 قانون تسهیل صدور مجوزها، همه پروانه 
کسب باید تا پایان سال 14۰۲ مجوزالکترونیکی 
)شناســه  یکتا( دریافت کنند و از 14۰۳ کسب 
وکارهایی که شناسه یکتا نداشته باشند، به لحاظ 

قانونی فاقد مجوز محسوب می شوند.

اخبار

معــاون وزیــر اقتصــاد 
گفت: در دولت ســیزدهم 
منتظــر کشــورهایی که 
باید ابتدا موانع سیاســی 
خود را برای ورود سرمایه 
خود به ایران حل می کردند، نماندیم و به ســمت 
کشورهای همسو و هم راســتا رفتیم و این یکی از 
 دلایل مهم افزایش ســرمایه گذاری در این دوره 

بوده است.
به گزارش تسنیم، علی فکری معاون وزیر اقتصاد 
و رییس کل سازمان سرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران گفت: از ابتدای شهریور 14۰۰ 
تا پایان دی ماه امســال ۵78 طرح سرمایه گذاری 
خارجی به صورت اجرایی در آمده است که حجم 
کلی این ســرمایه ها 1۰ میلیــارد و 6۰8 میلیون 

دلار است.
معاون وزیر اقتصاد همچنین درباره بیشترین بخش 
های جذاب برای سرمایه گذاران خارجی هم بیان 
کرد: سرمایه گذاری خارجی در ایران این در بخش 
های مختلف بوده، که بالاترین میزان جذب سرمایه 
در بخش نفت و گاز بوده که با ۵ ســرمایه گذاری 
و عدد حدود حدود 4 میلیــارد 8۰۰ میلیون دلار 
صورت گرفته است .به گفته فکری صنعت، بخش 
دیگر جاذبه سرمایه گذاری خارجی در ایران بوده 
که به دلیل طرح های بزرگ و جذاب توانسته سه 

میلیارد و 7۰۰ میلیون دلار جذب سرمایه خارجی 
داشته باشد.

معاون وزیر اقتصاد همچنین در خصوص کشورهایی 
که بیشترین سرمایه را وارد ایران کرده اند نیز اظهار 
کرد: کشــورهایی که در ایران و در این بازه زمانی 
یعنی دو سال برای دولت ســیزدهم سرمایه وارد 
ایران کرده اند، ابتدا روســیه به عنــوان بزرگترین 
سرمایه گذار با ۳1 درصد ســرمایه گذاری بوده و 

سپس امارات و چین را می توان عنوان کرد.

وی همچنین تاکید کرد: بخــش بعدی که حدود 
1۰ درصد سرمایه وارد ایران کرده اند ایرانی های 
مقیم خارج از کشــور بوده اند و در نهایت پاکستان 
و هندوســتان در رتبه های بعدی هســتند .وی 
افزود: یکی از دلایل مهم ورود این حجم ســرمایه 
به ایــران ابتدا تغییــر رویه در دولت بوده اســت. 
ما در گذشــته همواره اعلام مــی کردیم که برای 
ورود ســرمایه به ایران باید به ســمت کشورهای 
همســایه، همســو و قدرت های نوظهــور مانند 

چین و روســیه گام برداریم. رییس کل ســازمان 
ســرمایه گذاری و کمک های فنی ایــران اضافه 
کرد: یکی از دلایل افزایش حجم ســرمایه گذاری 
در ایران تضمین بازگشــت ســود و اصل سرمایه 
به ســرمایه گذار اســت؛ در عین حال ما شرایطی 
 را فراهم می کنیم که ســرمایه گــذار خارجی از

 همه فرصت های ســرمایه گــذاری در ایران در 
راستای منافع و اهداف سرمایه گذاری خود استفاده 

کند.
فکری ابــراز کرد: مــا در دولت ســیزدهم منتظر 
کشورهایی که باید ابتدا موانع سیاسی خود را برای 
ورود سرمایه خود به ایران حل می کردند، نماندیم 
و به سمت کشورهای همسو و هم راستا رفتیم و این 
یکی از دلایل مهم افزایش ســرمایه گذاری در این 

دوره بوده است .
وی عنوان کرد:  از ابتدای امســال با دستور رئیس 
جمهور تصمیم گرفته شد تســهیلاتی برای رفع 
موانع ســرمایه گذاران در نظر گرفته شود. بر این 
اساس اول خرید به قیمت ترجیحی از آنها بوده است 
تا بتوانیم جاذبه خوبی برای ورودشان به ایران فراهم 
کنیم. دوم اینکه البته در قانون هم ذکر شده، شرایط 
سرمایه گذار خارجی باید با ســرمایه گذار داخلی 
برابر باشــد که البته ما به دنبال ایجاد شرایط بهتر 
برای سرمایه گذار خارجی هستیم .  هدف سرمایه 
گذار از ورود به ایران فقط بازار داخلی ایران نیست 
بلکه بازار کل منطقه را در نظر دارد از این جهت ما 

به دنبال رفع موانع صادراتی برای آنها نیز هستیم.

معاون وزیر اقتصاد خبر داد:

ورود ۱۰.۶ میلیارد دلار سرمایه خارجی 

تاپایانبهمنماه؛
۱۰۰ درصد جرایــم مالیاتی 

بخشوده می شود
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور، از ابلاغ 
بخشنامه بخشــودگی جرایم مالیاتی ، عوارض و 
جرایم عدم انجام تکالیف تا سقف صددرصدی به 
مدیران کل امور مالیاتی خبر داد. سیدمحمدهادی 
سبحانیان، رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور، 
گفت: بخشنامه بخشودگی جرایم مالیاتی و عوارض 
و جرایم عدم انجام تکالیف تا سقف صددرصدی 
به مدیران کل امور مالیاتی سراســر کشور ابلاغ 
شد و هم اکنون بخشودگی صددرصدی جرایم 
قابل بخشش به همکاران سراســر کشور اعلام 

می شود.
معــاون وزیر امور اقتصــادی و دارایــی، برپایی 
و اســتقرار میز خدمت و تقویت حضور میدانی 
برای رفع مشــکلات اصناف و اتحادیه ها در دوره 
تحولی نظام مالیاتی را به عنوان الگوی مصداقی 
در چهارچوب رویکرد تکریم مؤدیان و در راستای 
تسریع و تسهیل امور فعالان اقتصادی دانست که با 
استقبال بسیار خوب اتحادیه ها و صنوف و مودیان 

مالیاتی روبه رو شده است. 
 سبحانیان تصریح کرد: یکی از دغدغه های فعالان 
صنفی افزایش میزان معافیت اصناف و مشاغل بود 
که با همراهی و همکاری مجلس شورای اسلامی 
رشد قابل توجهی کرده است، به طوری که از 47 
میلیون تومان سال جاری به 144میلیون تومان 

برای سال آینده افزایش یافته است.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی اظهار کرد: بسیاری 
از اصناف و مشاغل، اســناد و مدارک نداشتند و 
موقعی که ماموران ســازمان امور مالیاتی به آنها 
مراجعــه می کردند، صورتحســابی برای خرید 
نداشتند که برایشان اعتبار لحاظ شود، با پیشنهاد 
سازمان امور مالیاتی و موافقت مجلس در لایحه 
بودجه با لحاظ ضریب ارزش افزوده کاهشی برای 
پرونده هایی که در ســنوات گذشته باز بوده، این 
پرونده ها جمع بندی و دغدغه بسیاری از اصناف 

و مشاغل حل می شود.

یارانه برق از مصارف بالای الگو 
حذف می شود

محرابیان گفت: تمامی مصارف مشــترکان برق 
در سطح الگو به صورت یارانه ای حساب می شود 
و در آن بخش از مصارف که بالای الگو اســت به 
صورت پلکانی حذف یارانــه را اعمال می کنیم. 
علی اکبر محرابیان گفت: سیاستی که در کشور 
اجرا می کنیم به این معناست که از مصارف در حد 
الگو حمایت می کنیم و این مصارف مشمول یارانه 
خواهند شد. تلاش ما بر این منوال بوده که مدیریت 
مصرف را نهادینه کنیم و در طول این دو سال عمر 
دولت سیزدهم قبوض برق متعددی را دیدیم که 

رایگان شدند و حتی قبوضی بستانکار شدند.
وزیر نیرو افزود: طبق قانون مصارف بالاتر از الگو 
باید بدون یارانه تأمین انرژی شــوند. البته این 
نکته را باید در نظر داشــت که مصارف بالاتر از 
الگو حتی مصارفی که ۵ برابر الگو هستند، میزان 
مصرفی که تا سطح الگو دارند یارانه ای محسوب 
می شود و تنها میزان مصرفی که بالای الگو است 
شامل پرداخت تعرفه برق غیر یارانه ای می شود. 
به عبارتی همه مصرف کننــدگان برق خانگی 
مشمول یارانه می شــوند، اما یارانه فقط برای 

مصارف در حد الگو است.
محرابیان ادامه داد: بیش از 8۰ درصد مشترکان 
برق ما الگو را رعایت می کنند و در مواردی که الگو 
را رعایت نمی کنند مازاد مصرف طبق قانون باید 

بدون یارانه تأمین انرژی شود.
او در خصوص اعمال موضوع حذف یارانه و دریافت 
هزینه تمام شده برق از مشترکان بدمصرف گفت: 
آنچه که ما مد نظر داریم و در دولت همواره تاکید 
کردیم این است که برداشت کامل یارانه ها حتی 
برای مصارف بالاتر از الگو هم فراهم نبوده و ما این 
اقدام را به صورت مرحلــه ای انجام دادیم. تلاش 
ما این بوده همراه با ایجاد مشــارکت بتوانیم به 
مدیریت مصرف برسیم و اقدامات دوساله وزارت 

نیرو نیز حاکی از این موضوع است.
وزیر نیرو در ادامه گفت: در تابســتان 14۰۰ از 
ابتدای مرداد تا 1۵ مهر علیرغم وجود قطعی های 
فراوان، مجموع مصرف خانگی بــه 48 میلیارد 
کیلووات ســاعت رســید. این درحالی است که 
در همین دوره در ســال 14۰۲ علیرغم وجود ۲ 
میلیون مشترک جدید که به مشترکان برق اضافه 
شــد مصرف بخش خانگی نه تنها رشد نداشت 
بلکه به 46 میلیارد کیلووات ساعت کاهش یافت. 
اگر سیاست های تشــویقی و غیر یارانه ای کردن 
مصارف بالاتر اجرا نمی شد این عدد به ۵8 میلیارد 
کیلووات ساعت می رســید که نشان از همکاری 

مردم دارد.
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بانک مرکزی در جدیدترین گــزارش خود نرخ 
بهره بین بانکــی را در هفته منتهی به 11 بهمن 
ماه به میزان 7 صدم درصد کاهش داد و به ۲۳.46 
درصد رساند. بیشترین نرخ بهره امسال مربوط به 
۵ مهرماه ماه بوده که به نرخ ۲۳.8 درصد رسیده 
بود. این نرخ در هفته منتهی بــه ۵ بهمن ماه به 
۲۳.۵۳ درصد افزایش یافته بــود. نرخ بهره بین 
بانکی در تاریخ 6، 1۳، ۲۰ و ۲7 دی ماه به ۲۳.۵9، 
۲۳.4۳، ۲۳.41 و ۲۳.49 درصد رسیده بود. طبق 
اعلام بانک مرکزی نرخ بهره بین بانکی در تاریخ 
هــای ۲9، ۲۲، 1۵ و 8 آذرماه به ترتیب ۲۳.۵۵، 
۲۳.44، ۲۳.4۳ و ۲۳.۵4 درصد بوده است. این 

نرخ در 1 آذرماه، ۲۳.6۰ درصد بوده است.
این نرخ در هفته منتهی به ۲4 آبان ماه، ۲۳.6۳ 
درصد و در هفته منتهی به 17 آبان ماه، ۲۳.۵6 
درصد بوده اســت. این نرخ 1۰ آبان ماه، ۲۳.6۰ 
درصد و این نرخ در هفتــه منتهی به ۳ آبان ماه، 
۲۳.71 درصد بوده اســت. نرخ بهره بین بانکی 
در هفته منتهی به ۲6 مهرمــاه، ۲۳.7۲ درصد 
بود. این نرخ در هفته منتهی بــه 19 مهرماه به 
۲۳.76 درصد، هفته پیــش از آن ۲۳.7۵ درصد 
بوده اســت. نرخ بهره بین بانکی در پایان هفته 
منتهی به ۵ مهر ماه با رکوردشکنی 1۰ سال به 
۲۳.8۰ درصد افزایش یافته بود. این نرخ در پایان 
 هفته منتهی به ۲9 شهریور ماه به ۲۳.69 درصد 

رسیده بود.
نرخ بهــره بین بانکــی در هفته منتهــی به ۲۲ 
شــهریورماه نیز با افزایش 7 صــدم درصدی به 
۲۳.6۲ درصد افزایش یافته بــود. این نرخ طی 
هفته منتهی به 1۵ شهریورماه با کاهش به ۲۳.۵۵ 
درصد رسیده بود. نرخ ســود در هفته منتهی به 
8 شــهریورماه نیز با کاهش ۲ صدم درصدی به 
۲۳.۵7 درصد رسید. این نرخ طی هفته منتهی به 
1 شهریورماه با افزایش به ۲۳.۵9 درصد رسیده 
بود. نرخ بهره بین بانکی طی دو ماه گذشته روند 

نوسانی داشته است.
کمترین نرخ این بازار در ســه ماه اخیر، حوالی 

۲۳.4 بوده است. روند صعودی نرخ بهره بین بانکی 
از بهمن ماه سال گذشته آغاز شد؛ از هفته منتهی 
به ۳۰ آذرماه، نرخ سود بین بانکی وارد کانال ۲1 
درصدی شده و تا هفته منتهی به 19 بهمن ماه 
در همین کانال در نوسان بود، ولی از ۲6 بهمن ماه 
این نرخ رکورد جدیدی در کانال ۲۲ درصدی به 
ثبت رساند و حالا این نرخ در کانال ۲۳ درصدی 

در نوسان است.
با افزایش نرخ بهره بانکی در هفته گذشته، به نظر 
می رسد بانک مرکزی برای کنترل عملیات بانک ها 
در بازار بین بانکی مجبور بــه افزایش نرخ بهره 
شده است. نرخ بهره بین بانکی رکورد سال های 
گذشته خود را شکسته و به سقف کریدور نزدیک 

شده است.
بانک مرکــزی در واکنش به افزایش نرخ ســود 
بین بانکی، کریدور این نــرخ را که پیش از این از 
14 تا ۲۲ درصد بود بــه 17 تا ۲4 درصد افزایش 
داد، نرخ بهره بین بانکی بار دیگر به سقف کریدور 
جدید خود نزدیک می شــود و باید دید که بانک 
مرکزی اجازه شکسته شدن این سقف را خواهد 

داد یا خیر.
در حــال حاضــر بانک هــای مرکــزی دنیا در 
سیاست گذاری پولی یک کریدور نرخ بهره تعریف 
می کنند، کف و سقفی تعریف شده و معمولا نرخ 
بهره هدف، در وسط این کریدور تعیین می شود، 
به عنوان مثال نرخ بهره هدف 18 درصد است. در 
صورت مدیریت صحیح، طبیعتا نرخ بهره در بازار 
بین بانکی از این سقف کریدور نباید بالاتر برود یا 

از کف آن به عدد پایین تری برسد.
بانک های مرکزی در حــال حاضر هدف گذاری 
تورمی انجــام می دهند و ایــن موضوع متعارف 
اســت، به عنوان مثال اعلام می کنند، نرخ تورم 
هدف، ۲۲ درصد است و با همین نرخ بهره، به آن 
هدف می رسند و به اقتصاد جهت دهی می کنند؛ 
پس نرخ بهره  بین بانکی که به آن لنگر اسمی گفته 
می شود، ابزاری است برای کنترل و هدف گذاری 

تورم که در همه دنیا از آن استفاده می کنند.

دبیر شــورایعالی مناطق آزاد تجاری با تاکید بر 
اینکه در دولت گفتمان سرمایه گذاری در مناطق 
آزاد که مغفول مانده بود احیا شد، تصریح کرد: 
تراز تجاری مناطق آزاد تا قبل از دولت سیزدهم 
منفی بود و در ســال 14۰1 تراز تجاری مناطق 

آزاد مثبت 1۳.۵ میلیارد دلار شد.
به گزارش تســنیم، حجت الــه عبدالملکی با 
بیان اینکه در حــال حاضر 97 منطقــه آزاد و 
ویژه مصوب داریم که 48 منطقه فعال هستند، 
گفت: یکی از اتفاقاتی که در دولت سیزدهم رخ 
داد این بود که تشکیل سه منطقه آزاد جدید در 
مجلس شورای اسلامی مصوب شــد و بعلاوه، 
اساســنامه هفت منطقه آزاد مصوب در دولت 
گذشته نیز، در این دولت تصویب شد که مدیران 
آن در حال انتصاب هســتند و کار خودشان را 
رسما شروع می کنند؛ یعنی در این دولت، عملا 
 1۰ منطقه آزاد به هشــت منطقــه قبلی اضافه

 شده است.
وی گفت: مهم ترین مأموریت های مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی را در قوانین بالادستی در شش 
عنوان می توانیم خلاصه کنیم که شامل جهش 
تولید و صادرات، انتقال فناوری، تأمین نیازهای 
اساسی کشــور، جذب منابع مالی و سرمایه از 
خارج کشور و عمران و آبادانی منطقه که جزئیات 
فراوان دارد اما آن عنصری که ریشــه همه این 
موارد است، مسئله تولید است و ریشه تولید هم 

سرمایه گذاری است.
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و 
ویژه اقتصادیعنوان کرد: همین موضوع باعث شده 
بود، در نهایت آن فرآیند سرمایه گذاری و جنب 
و جوشی که باید، در حوزه صادرات شکل نگیرد 
و تراز تجاری مناطق آزاد، تــا قبل از این دولت، 

تقریبا همیشه منفی باشد.
عبدالملکی گفت: در دوره جدید، چند اتفاق افتاد 
که یکی، بحث تمرکز بر عنصر ســرمایه گذاری 
اســت؛ ما گفتیم مأموریت اصلــی این مناطق، 
جذب ســرمایه گذار اســت و اصلا این مناطق، 

"بهشت ســرمایه گذاری" هستند. وی معافیت 
های مالیاتی ۲۰ ســاله و معافیت های گمرکی 
مادام العمر برای مواد اولیه و تجهیزات را از دیگر 
مؤلفه های مناطق آزاد بر شــمرد که باعث می 
شود این مناطق بسیار مســتعد و برای سرمایه 

گذاری، به صرفه باشد.
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و 
ویژه اقتصادی تصریح کرد: همه اینها در حالی 
است که سرمایه گذاران داخلی که سهل است، 
حتی مقامات اقتصادی کشــور نیز اغلب از این 
مؤلفه ها بی اطلاع بودند، چه برســد به سرمایه 

گذاران خارجی و مقامات دیگر کشورها.
عبدالملکی ادامه داد: یکی از اقدامات مهم دولت 
سیزدهم، تعریف یک هزار بسته سرمایه گذاری 
در این مناطق به ارزش ۲۰ میلیارد یورو، معادل 
ریالی 9۰۰ هزار میلیارد تومان است؛ بسته که می 
گوییم، منظور، یک پروژه مشخص؛ مثلا تولید 
باطری خودرو است که مطالعات امکان سنجی 
اولیه اش انجام و مشخص شده که چقدر سرمایه 

می خواهد و چقدر سودآوری دارد.
وی افزود: در این پروژه ها امکاناتی مثل زمین، 
آب و برق و سایر امکانات زیرساختی آماده شده 
است و دیگر لازم نیست انرژی سرمایه گذار، برای 
گرفتن زمین و آب برق و ... تلف شــود، بعلاوه 
اینکه سه مجوز ســرمایه گذاری به صورت بی 
نام هم برای پروژه صادر شــده و اینکه بخواهید 
دنبال مجوز از این دستگاه به آن دستگاه بدوید 

هم منتفی است.
وی اعلام کــرد: در نتیجه همیــن اقدامات، در 
همین امســال، از ابتدای فروردین تا اول بهمن 
ماه، بیش از 7۲۰ هزار میلیارد تومان تقاضا برای 
سرمایه گذاری، فقط در مناطق آزاد )بدون لحاظ 
مناطق ویژه( دریافت شــده، که تعداد زیادی از 
آنها بررســی و تبدیل به قرارداد شده و برنامه ما 
این است که تا آخر سال، عمده این درخواست 
ها را به قرارداد تبدیل کنیــم و اصطلاحا روی 

زمین بیایند.

ســخنگوی اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران 
گفت: قیمت برنــج در روزهای گذشــته افزایش 
۲۰۰۰ تا ۳۰۰۰ تومانی در هر کیلو را تجربه کرده 
است، این افزایش قیمت شــامل برنج های ایرانی 
و برنج های وارداتی می شــود. حســین فرهادی، 
ســخنگوی اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران 
شرحی از بازار روغن، برنج و حبوبات به عنوان اقلام 
غذایی پرمصرف در ماه رمضــان و عید نوروز ارائه 
کرد و گفت: روغن به میزان کافی در بازار موجود 
است و حتی قیمت آن در تابستان سال جاری 1۵ 

درصد کاهش داشت.
وی افزود: این کاهش قیمت به دلیل ارزان شــدن 
مواد اولیه تولید روغن در سطح جهان اتفاق افتاد 
و چون مــواد اولیه تولید روغــن در ایران وارداتی 
اســت و با ارز ۲8۵۰۰ تومانی وارد می شــود، این 
کاهش جهانی قیمت به ارزان تر شدن تولید روغن 
انجامید و با هماهنگی وزارت جهاد کاهش قیمت 

مصرف کننده را نیز دربرداشت.
با این حال ارزان شــدن روغن چندان به تحریک 
تقاضا نینجامید و به طور کلی الگوی خرید مردم 
این گونه اســت که وقتی کالایی گــران و کمیاب 
می شــود به خرید آن ترغیب می شــوند و کاهش 

قیمت تمایل به خرید را برنمی انگیزد. فرهادی در 
ادامه بر وجود تعادل و ثبــات در بازار روغن تاکید 
و اظهار کــرد: نگرانی بابت عرضــه این کالادر ماه 
رمضان و عید نوروز وجود ندارد و احتمال افزایش 
قیمت  حتی با توجه به اینکه مصرف اندکی رشــد 
پیدا می کند صفر است، زیرا در حال حاضر عرضه 
روغن از تقاضای آن بیش تر شده و با مازاد روغن در 

بازار رو به رو هستیم.
سخنگوی اتحادیه بنکداران مواد غذایی از افزایش 
بهای برنج خبر داد و گفت: قیمت برنج در روزهای 
گذشته افزایش ۲۰۰۰ تا ۳۰۰۰ تومانی در هر کیلو 
را تجربه کرده اســت، این افزایش قیمت شــامل 
برنج های ایرانی و برنج های وارداتی می شــود. وی 
افزایش قیمت برنج را برآمــده از تضمین دولت بر 

خرید برنج های پرمحصول عنوان کرد.
فرهادی در نهایت به بازار حبوبات پرداخت و گفت: 
چندی پیش قرار بر این بود که ارز واردات حبوبات 
از تالار اول به تالار دوم تغییــر پیدا کند و این امر 
قیمت حبوبات را افزایش می داد اما این اتفاق نیز به 
دلیل نزدیکی ماه رمضان و عید نوروز عقب افتاد و 
بنابراین برای ماه رمضان و عید گرانی حبوبات را در 

پیش نخواهیم داشت.

یک کارشــناس اقتصادی با اشاره به رشــد 1۰ -1۵ 
درصدی نرخ ارز در روزهای گذشته گفت: با اجرایی شدن 
سیاست های بانک مرکزی همانند انتشار گواهی سپرده 

خاص این افزایش قیمت ها تعدیل می شود.
میثم مهرپور، کارشناس اقتصادی مهم ترین علت افزایش 
نرخ ارز در روزهای گذشته را انتظارات تورمی خواند گفت: 
باتوجه به اتفاقاتی که در هفته های اخیر در سطح کشور، 
منطقه و مسائل بین المللی رخ داده طبیعی است که شاهد 
افزایش نرخ ارز در کشور باشیم. وی ادامه داد: روند نرخ ارز 
در یک سال گذشته نشان می دهد دولت و بانک مرکزی 
به عنوان سیاست گذار پولی کشــور عملکرد مطلوب و 
خوبی داشته است. عموماً افزایش نرخ ارز با تقویت نظارت 
و ورود بانک مرکزی به بازار یا به عبارتی با دخالت مثبت 
در بازار مهار شده است. مهرپور در رابطه با عوامل مؤثر 
در رشد نرخ ارز تصریح کرد: چند عامل تشدید انتظارات 
تورمی به خاطر مسائل موجود در کشور، شرایط منطقه ای 
و شروع سال نو چینی تأثیر به سزایی در افزایش نرخ ارز 
اخیر داشته است البته اثر سال نو چینی تا چند روز آینده 
یعنی بیستم بهمن ماه نقش خود را از دست خواهد داد. 
این کارشناس اقتصادی افزود: از طرف دیگر، همواره در 
ماه های پایانی سال با افزایش تقاضا برای درخواست ارز 
مواجه می شویم. البته هیچ کدام از این عوامل به تنهایی 

نقش اصلی را در رابطه با افزایش نــرخ ارز بازی نکرده؛ 
بلکه هرکدام از این موارد در این افزایش قیمت های اخیر 
سهم دارد و نقش عمده این افزایش قیمت ها به انتظارات 
تورمی و مسائل منطقه ای مربوط می شود. مهرپور با اشاره 
به عملکرد مثبت بانک مرکزی بیان کرد: باتوجه به حجم 
اتفاقات رخ داده می توان گفت افزایش نرخ ارز از حدود 
۵۲- ۵1 هزار تومان به حدود ۵6-۵7 هزار تومان یعنی 
رشد 1۰-1۵ درصدی آن نشان دهنده عملکرد مثبت 
بانک مرکزی است. قیمت ارز و قیمت طلا به عنوان دو 
بازار مالی که بسیاری از ســفته بازان در آن ورود کرده و 
منابع ریالی خود را وارد این بازارها می کنند به نســبت 
مدت مشابه ســال قبل حتی کاهش قیمت هم داشته 
است. وی افزود: چنانچه قیمت روز نرخ ارز را با قیمت آن 
در اسفندماه سال گذشته مقایسه شود کاهش قیمت 
نرخ ارز و سکه مشهود است قیمت ارز در اسفند سال قبل 
در مقطع کوتاهی به مرز ۵9 – 6۰ هزار تومان و قیمت 
سکه نیز به سمت مرز 4۰ میلیون تومان حرکت کرد. 
این تجربه کاهش و ثبات قیمت ها توسط بانک مرکزی 
در سال گذشته نشان می دهد سیاست گذار می تواند با 
دخالت مثبت بازار را مدیریــت کرده و قیمت ها را مهار 
کند؛ بنابراین می توان چنیــن گفت که افزایش قیمت 

موقتی بوده و مانا نیست. 

رشد تقاضای سرمایه گذاری در مناطق آزاد کاهش نرخ بهره بین بانکی 

روند صعودی قیمت ارز با اقدامات بانک مرکزی متوقف شدمازاد عرضه روغن در بازار
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3 بازار

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی از رشــد ۴۰.۵ درصدی 
ترانزیت کشور در ۱۰ ماه سال جاری نسبت به سال گذشته خبر داد. 
سیدکمال هادیان فر معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی گفت: 
براســاس آمار موجود در وزارت راه و شهرسازی، در ۱۰ ماه نخست 
امسال مجموعاً ۱۲ میلیون و ۶۶۱ هزار تن کالا از کشور ترانزیت شده 
که این میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۴۰.۵ درصد افزایش 

داشته است.
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: همچنین در این 
مدت ۱۰ ماه، ترانزیت کالای نفتی و غیرنفتی به ترتیب با عملکرد ۴ 
میلیون و ۱۰۰ هزار تن و ۸ میلیون و ۵۶۱ هزار تن، افزایش ۸۸.۵ و 
۲۵.۲ درصدی را نسبت به ده ماهه نخست سال ۱۴۰۱ رقم زده است.
دبیر شورای عالی هماهنگی ترابری کشور افزود: از مجموع عملکرد 
فوق، سهم حمل ونقل جاده ای و ریلی به ترتیب برابر با ۱۱ میلیون و 

۴۰۰ هزار تن و یک میلیون و ۲۶۱ هزار تن است که در بخش های 
جاده ای و ریلی، به ترتیب رشــد ۴۶ درصدی و یک درصدی نسبت 

به مدت مشابه سال قبل محقق شده است.
هادیان فر ادامه داد: در دی امسال و با تداوم رشد جهش گونه ترانزیت 
ماهانه در ســال جاری، عملکرد یک میلیون و ۶۰۶ هزار و ۱۳۸ تن 
حاصل شده که بدین ترتیب، رشد نقطه به نقطه ۸۷ درصدی نسبت 
به دی سال قبل ثبت شده است. وی یادآور شد: در این ماه، ترانزیت 
جاده ای کالاهای نفتی و غیرنفتی به ترتیب بــا عملکرد ۶۱۵ هزار 
و ۸۱۹ تن و ۸۲۳ هزار و ۳۱۹ تن، افزایــش ۳۷۴ درصدی و ۴۲.۱ 
درصدی را نسبت به دی سال گذشته داشته و ترانزیت ریلی مجموع 
کالاهای نفتی و غیرنفتی بــا عملکرد ۱۶۷ هزار تن، رشــد ۱۲.۱ 

درصدی داشته است.
به گفتــه هادیان فر، در دی ســال جاری، به ترتیــب افزایش ۱۹۳ 

درصــدی و ۴۱ درصدی ترانزیــت کالاهای نفتــی و غیرنفتی در 
این ماه نســبت به میانگیــن کل عملکرد مشــابه ماهانه ۱۲ ماهه 
ســال گذشــته و همچنین؛ به ترتیب افزایــش ۸۵ درصدی و ۲۵ 
درصدی ترانزیت جــاده ای و ریلی در این ماه نســبت به میانگین 
 کل عملکــرد مشــابه ماهانــه ۱۲ ماهــه سال گذشــته محقق 

شده است.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی در پایان گفت: تحول ترانزیت 
یکی از ارکان سیاست های کلی و احکام برنامه پنج ساله هفتم توسعه 
کشور اســت و از آن جا که دولت مکلف به اجرای کامل و دقیق این 
برنامه اســت، معاونت حمل ونقل وزارت راه و شهرسازی با توجه به 
مســئولیت ها و مأموریت های محوله در این حوزه، ایجاد انســجام 
حداکثری و تحول آفرین در ســطح وزارت خانــه و هم افزایی مؤثر 

فرابخشی را در دستور کار اولویت دار قرار داده است.

ساخت پالایشگاه و ذخیره سازی بنزین از اقداماتی است که می تواند کمک 
شایانی به رفع ناترازی بنزین کرده و مانع از واردات آن شود.

به گزارش مهر، ساخت پالایشگاه و ذخیره سازی بنزین یکی از اقداماتی است 
که می تواند کمک شایانی به رفع ناترازی بنزین کند و حتی مانع از واردات 
بنزین برای حل این معضل شود. اقدامی که دولت قبل در آن ناکام ماند و 
تنها پروژه نیمه تمام ستاره خلیج فارس را که در دولت دهم کلید خورده بود 
تکمیل کرد. این اتفاق در حالی رخ داد که مجلس شورای اسلامی وزارت نفت 
را مکلف به ساخت پتروپالایشگاه کرده بود اما دولت با بی توجهی تمام از کنار 
آن عبور کرد. در دولت جدید هم ساخت پالایشگاه شهید سلیمانی مطرح 
شد که از آن روز تا کنون همچنان کاری از پیش نرفته است و حتی اخیراً 
رهبر انقلاب در سخنانی از ناترازی و واردات بنزین گلایه داشتند و تصریح 
کردند »بعضی از مسائل کلان کشور هست که ما به کلان بودنِ آن مسائل 
توجّه نداریم. مسئله ی سوخت همین جور؛ ما الان در مسئله ی سوخت، به 
معنای واقعی کلمه مشکل داریم. ما کشور تولیدکننده ی نفت، با این همه 
منابع زیرزمینی نفتی، بنزین وارد کنیم؟ این معنی دارد؟ معنایش همین 
است که ما در یک مسئله ی کلان دچار مشکلیم. مسئله ی برق همین طور. 
مسائل گوناگونی هست که مسائل کلان کشور است و ناترازی در این مسائل، 
کشور را رنج می دهد و مانع کارهای بزرگ متعدّدی می شود. بخش خصوصی 
ما می تواند در این زمینه ها به معنای واقعی کلمه کمک کند، همین طور که 
الان شنیدید. اینکه حالا بخش خصوصی بیاید مثلًا فرض کنید که با یک 
مجموعه ی برق خورشیدی ۱۸۰۰ مگاوات برق تولید کند، خب چیز خیلی 
خوبی است. یک بخش خصوصی می آید خودش سرمایه گذاری می کند، 
۱۸۰۰ مگاوات برق تولید می کند؛ این برای کشور خیلی با ارزش است. اگر 
ما اینها را تشویق کنیم، اگر ما به اینها کمک کنیم، اگر برنامه ریزیِ درست 
انجام بگیرد، مطمئنّاً بخش خصوصی می تواند در این برنامه های کلان، هم 
فکر ارائه بدهد، هم عمل ارائه بدهد. این عرضِ ما به مسئولین محترم و به 

خود شما فعّالان اقتصادی بخش خصوصی است« .
به گزارش رسانه های بین المللی در آسیا ۴۷ پروژه جدید پالایشی در مرحله 
ساخت یا برنامه ریزی اســت. از این طرح ها ۱۸ پالایشگاه در حال ساخت 
است و ۲۹ طرح در مرحله طراحی هستند. نکته جالب توجه در این است که 
کشورهایی مانند کره جنوبی، چین و ژاپن و حتی هند که تولید کننده نفت 
خام نیستند و واردکننده آن به شمار می روند نیز در این سال ها همواره به 
دنبال ارتقای پالایشگاه ی موجود و احداث پالایشگاه های جدید بوده اند زیرا 
قطع به یقین آنها وزیری نداشتند که پالایشگاه سازی را کثافت کاری بداند.

زنگنه همواره تکمیل پالایشگاه ستاره خلیج فارس را افتخار خود می داند. در 
حالی که به گفته اصغر ابراهیمی اصل معاون اسبق وزارت نفت این پروژه در 
زمان دولت احمدی نژاد شکل گرفت و ۷۹ درصد پیشرفت داشت. ۲۱ درصد 
باقی مانده باید در ظرف ۱.۵ سال به پایان می رسید. اما چون زنگنه به این کار 
اعتقادی نداشت، اعتبار لازم به آن را تخصیص ندادند تا اینکه عدم ساخت 
این پالایشگاه می توانست برای کشور هزینه زا باشد به همین دلیل در دولت 

دوازدهم بعد از سال ها این پالایشگاه به اتمام رسید.
نکته جالب توجه در این است عدم ســاخت پالایشگاه در کشور در حالی 
توسط زنگنه رقم خورد که مجلس قانون اجرای پتروپالایشگاه ها را تصویب 
کرده بود، برخی از دولت مردان گذشته معتقد بودند این قانون برای ورود 
بخش خصوصی است و دولت اجازه ساخت پالایشگاه را ندارد اما بر اساس 
مجوز مجلس در صورتی که بخش خصوصی اقدامی به ساخت پالایشگاه 
نکند وزارت نفت متولی ســاخت پالایشگاه اســت. وقتی قانون اجرای 
پتروپالایشگاه ها را مشاهده می کنیم رسماً مجلس به وضوح و با صراحت 
استفاده از ظرفیت های بازار سرمایه را برای ساخت پتروپالایشگاه در اختیار 
دولت قرار داده بود و در کنار آن نقش مهم وزارت نفت در اجرای این قانون نیز 
بیان شده است اما جالب است مسئولان وزارت نفت نسبت به آن بی توجهی 
کردند و هیچ پرونده قضائی برای آنها مبنی بر ترک فعلی که داشتند تشکیل 
نشد. اگر وزیر وقت نفت مروری بر مواد شیوه نامه ابلاغی و همچنین قانون 
مصوبه مجلس شورای اسلامی کند بی شک به یاد می آورد که اصل و هدف 
طراحی چنین طرحی هم زمان با تاکید مقام معظم رهبری بر اجرای هرچه 
سریع تر سیاست پالایشگاه سازی، هدایت نقدینگی کلان موجود به سوی 
بخش تولید و بهره مندی مردم از عوائد طرح های سودآور پالایشی است که 

این موضوع از سوی زنگنه نادیده گرفته شده بود.
محمد علی قدیری کارشناس انرژی در رابطه با این موضوع به مهر می گوید: 
ایران با وجود برخورداری از منابع غنی نفتی و ســابقه طولانی در زمینه 
استخراج نفت، هنوز در حوزه پالایش با نقطه ایده آل فاصله دارد، این عقب 
ماندگی را می توان از ســهم پایین ایران در زمینه پالایش نفت نسبت به 
ظرفیت تولید مشاهده کرد. در حال حاضر ظرفیت پالایشی دنیا به بیش 
از ۱۰۰ میلیون بشــکه در روز رسیده است. این در حالی است که ظرفیت 
پالایشی ایران روزانه با احتساب نفت خام و میعانات گازی تنها حدود ۲.۲ 

میلیون بشکه است.
وی ادامه داد: ایران با وجود اینکه یکی از بزرگترین دارندگان ذخایر نفتی 
دنیا است، سهمی حدود ۲ درصد از ظرفیت پالایشی دنیا را به خود اختصاص 

داده است که نسبت به میزان منابع نفتی موجود در کشور، سهمی بسیار 
اندک و محدود است.

این کارشناس انرژی خاطر نشــان کرد: این جبران عقب ماندگی ظرفیت 
پتروپالایشی در قانون برنامه ششم توسعه در نظر گرفته شده بود به طوری 
که در بند »الف« ماده ۴۴ این قانون آمده است: »دولت مکلف است به منظور 
افزایش ارزش افزوده انرژی و تکمیل زنجیــره ارزش در طول اجرای قانون 
برنامه اقدام های زیر را انجام دهد: تسهیلات لازم برای ایجاد ظرفیت پالایش 
مقدار دو میلیون و هفتصد هزار بشــکه در روز نفت خام و میعانات گازی با 
ضریب پیچیدگی بالا توسط بخش غیردولتی را به نحوی برنامه ریزی و اجرا 
کند تا ترکیب تولید فرآورده آن ها اساساً به محصولات سبک تر و میان تقطیر 
اختصاص یابد و سهم نفت کوره در الگوی پالایش از ده درصد )۱۰ درصد ( 
بیشتر نشود«. قدیری با اشاره به اینکه در سال های گذشته توجه ویژه ای به 
افزایش ظرفیت پالایشگاهی نشده است، افزود: طی سال های برنامه ششم 
توسعه تاکنون تنها پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس به بهره برداری 
رسیده است و تا ظرفیت یاد شده در برنامه قبلی توسعه ۵۰۰ هزار بشکه در روز 
فاصله وجود دارد. از طرف دیگر طرح های ارتقای پالایشگاه های کشور برای 
کاهش تولید نفت کوره آنطور که باید پیشرفتی نداشته اند و همچنان حدود 

۲۰ تا ۳۰ درصد فراورده های تولیدی پالایشگاه ها نفت کوره است.
اما حالا با پروژه پالایشگاه شهید سلیمانی به نظر می رسد گامی در این راستا 
برداشته شده است، تا شاید راهی برای جلوگیری از واردات بنزین باشد اما به 
نظر می رسد آنطور که باید و شاید برای احداث این پالایشگاه تلاش نشده 
است چراکه جلیل سالاری مدیر عامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی وعده ساخت پترو پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای که وعده آن در ابتدای 
دولت سیزدهم داده شد، با گذشت دو سال و نیم از روی کار آمدن دولت آبان 
ماه خبر تصویب احداث پتروپالایشگاه شهید سلیمانی در نشست شورای 
اقتصاد منتشر شد. با توجه به اینکه رسیدن به عملیات اجرایی این پالایشگاه 
بیش از ۲ سال زمان برده و آنطور که سالاری گفته بود با سرمایه گذاری ۹ 
میلیارد یورویی این پروژه تا ۵ سال آینده تکمیل می شود، این طور که به نظر 
می رسد رهبری در بخش های مختلف سخنان خود به لزوم سرمایه گذاری و 
ورود بخش خصوصی اشاره کرده اند که مسأله ای حائز اهمیت است چرا که اگر 
ساخت پالایشگاه شهید سلیمانی را در نظر بگیریم، در صورتی که اگر احداث 
این پالایشگاه به بخش خصوصی سپرده می شد مراحل احداث و ساخت آن 
نهایتاً ۳ سال زمان نیاز داشت در حالی که بر اساس گفته های سالاری ساخت 

این پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای دست کم تا سال ۱۴۰۷ زمان می برد

رشد ۴۰.۵ درصدی ترانزیت کشور 

لزوم ورود بخش خصوصی به پالایشگاه سازی
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قائم مقام وزیر کشاورزی در امور تجارت و تنظیم 
بازار گفت: با ورود دام تولیــد داخل به زنجیره 
مصرف امیدواریم از پایان ســال جاری و به ویژه 
بهار سال آینده شــاهد کاهش چشمگیر قیمت 
گوشت باشیم. علیرضا پیمان پاک، قائم مقام وزیر 
در امور تجارت و تنظیم بازار آخرین وضعیت بازار 
این کالا را تشــریح کرد و گفت: واردات گوشت 
گوسفندی با جدیت دنبال می شود و تا پایان ماه 
رمضان نیز ادامه خواهد داشت. وی افزود: واردات 
کنترل کننده و تنظیم کننده شکاف بین عرضه و 
تقاضا است، شکافی که در سال های گذشته به 
دلیل آســیب های وارده به زنجیره دام به وجود 
آمده است. پیمان پاک ادامه داد: ترمیم زنجیره 
گوشت قرمز و افزایش تولید در معاونت امور دام 

وزارت جهاد کشاورزی پیگیری می شود.
قائم مقام وزیر در امور تجارت و تنظیم بازار از به 
صرفه  بودن تولید برای دامدار در سال جاری خبر 
داد و گفت: امسال قیمت دام افزایش یافته است، 
همچنین با برنامه ریزی معاونت بازرگانی وزارت 
جهاد جو و نهاده های دامی به وفور تامین شده و 

با نرخی تقریبا ۳۰ درصد پایین تر از قیمت مصوب 
عرضه شده است. در نتیجه این موارد، تولید برای 

دامدار صرفه اقتصادی پیدا کرده است.
وی تصریح کرد: بنا بر داده هــای مرکز آمار در 
چند ماه گذشــته زایش و پرواربندی حدود ۲۵ 
درصد بیشتر از سال ۱۴۰۱ بوده و این به معنی 
عرضه بیشتر دام در پایان سال جاری است و این 
افزایش عرضه از محل تولید در حالی اتفاق افتاده 
که واردات نیز همچنان به قوت خود باقیست، این 
دستاوردها سبب می شود شکاف عرضه و تقاضا 

پر شود و قیمت دام و گوشت قرمز کاهش یابد.
پیمان پــاک همچنین گفــت: پــس از پایان 
تعطیلات ژانویه و شــروع مجدد واردات گوشت 
گرم و افزایش واردات گوشــت منجمد در دو تا 
سه هفته گذشته شــاهد تثبیت قیمت گوشت 
و در برخی موارد کاهش نســبی قیمت بودیم. 
همچنین بــا ورود دام تولید داخــل به زنجیره 
مصرف امیدواریم از پایان ســال جاری و به ویژه 
بهار سال آینده شــاهد کاهش چشمگیر قیمت 

گوشت باشیم.

رئیس انجمن ملی خرما با اشاره به اینکه مشکلی در 
تامین خرمای مورد نیاز کشور برای ماه مبارک رمضان 
نداریم، گفت: صحبت هایی در خصوص تعیین عوارض 
صادراتی برای خرما شده و گفته می شود که همین امر 
موجب خواهد شد تا صادرکنندگان تمایلی به صادرات 

نداشته باشند.
محسن رشــید فرخی با بیان اینکه اخیرا در وزارت 
جهادکشــاورزی صحبت هایی در خصوص تعیین 
عوارض صادراتی برای خرما شده است، گفت: هنوز 
عدد دقیق آن مشخص نیست، ولی گفته می شود که 
عوارض به حدی خواهد بود که صادرکنندگان تمایلی 
به صادرات نداشته باشــند تا بازار داخلی در ماه های 

پیش  رو تنظیم شود.
وی ادامه داد: مشکلی در تامین خرمای داخل نداریم. 

بیش از ۵۰ درصد خرمای کشــور در ســردخانه ها 
موجود اســت. این تصمیمات خلق الساعه قطعا به 
بازارهای صادراتی ما آسیب وارد خواهد کرد و باعث 
می شود بازارهای ما کشورهای دیگری را برای واردات 
خرما جایگزین کنند. رئیس انجمن ملی خرما  اضافه 
کرد: زمان اوج صادرات خرما همین یک ماه اســت و 
بعد از عید به دلیل اتمام ماه رمضان و گرم شدن هوا 
صادرات بسیار کم خواهد شد. به گفته وی هنوز این 
عوارض اعمال نشده و در این راستا نیز به کمیسیون 
اقتصادی مجلس نامه  زده ایم و مکاتباتی صورت گرفته 
و آنها نیز پیگیری خواهند کــرد. وی در ادامه گفت: 
قیمت خرمای مضافتی سال گذشته کیلویی ۶۸ هزار 
تومان بود که امســال قیمت آن به کیلویی ۷۷ هزار 

تومان درب سردخانه رسیده است.

گزارش ها حاکی از آن است که در طول فعالیت 
دولت سیزدهم ۷۰۰۰ بنگاه راکد و تعطیل شده 
در قالب اجرای »نهضــت احیا« به چرخه تولید 
بازگشــته و فعالیت خود را از ســرگرفته اند. به 
گزارش ایســنا، تقویت و حمایــت از بنگاه های 
کوچک و متوسط از جمله راهکارهای حمایت از 
تولید ملی و رشد و رونق اقتصادی است، بر همین 
اساس موضوع پرداختن به بنگاه های اقتصادی و 
احیای واحدهای راکد و نیمه فعال همواره مورد 
توجه بوده و بــر لزوم احیــای صنایع کوچک و 
متوسط به عنوان یکی از برنامه های اساسی دولت 

تاکید شده است.
دولت سیزدهم با درک اهمیت احیای واحدهای 
نیمه فعال و راکد اقتصادی بر فعال سازی مجدد 
کارخانه های راکد و تعطیل و بازگرداندن کارگران 
به کارخانه ها اهتمام ورزید تا آنجا که طرح نهضت 
احیای واحدهای اقتصادی را بــه اجرا در آورد. 
این امر موجب شد تا مســیر بازگشت کارگران 

به کارخانه های راکد و تعطیل شده هموار شود.
رئیس جمهور همچنان که در زمان ریاســت بر 
قوه قضاییه برنامه حمایــت از بنگاه های راکد و 
نیمه فعال را با جدیت دنبال کــرده بود، با آغاز 
فعالیت دولــت در مقام ریاســت جمهوری به 
این هدف جامه عمل پوشــاند و بخش اعظمی 
از کارخانه هایی که در طول یک دهه گذشــته 
به تعطیلی کشــیده شــده بودند را احیا کرد تا 
کارگران خانه نشین و بیکار شده به خطوط تولید 

بازگردانده شوند.
طبق اعلام معاونت اشتغال وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی طی دو سال گذشته بیش از ۶۰۰۰ 
واحد نیمه فعال و راکد در کشور احیا شدند که 
فعال شــدن آنها یکی از گام های مثبت و موثر 
دولت برای رونق بازار کار به شمار می رود و بخش 
اعظمی از این واحدها با همکاری دســتگاه ها از 
جمله قــوه قضائیه به چرخه تولید بازگشــته و 

فعالیت خود را از سر گرفته اند.
رئیس جمهور در سفر اخیر خود به هرمزگان و در 
جشن احیای ۶۱۰ واحد راکد تولیدی و صنعتی 
این استان، از احیای ۷۰۰۰ کارخانه راکد و نیمه 
تعطیل خبــر داد و اعلام کــرد: نهضت احیای 
واحدهای تعطیل و نیمــه تعطیل در این دولت 
بسیار خوب دنبال شده و گام های خوبی در این 
زمینه برداشته شده است. احیای کارخانه های 
راکد و نیمه تعطیل وارد کانال ۷۰۰۰ واحد شده 
که این خبر بسیار خرســند کننده است.هر چه 
کارخانجات نیمه تعطیل به چرخه تولید بازگردند 

سود خالص برای کشور به شمار می رود.
به گفته رئیس جمهور، نهضت احیای کارخانجات 
تعطیل و نیمه تعطیل باید بسیار قوی تر از گذشته 
ادامه یابد تا شاهد روزی باشیم که هیچ کارخانه 
یا کارگاه نیمه تعطیل یا تعطیلی در کشور وجود 

نداشته و کسی دغدغه شغل نداشته باشد.
فتح الله بیات - رئیس اتحادیه کارگران قراردادی 
و پیمانی درباره احیــای بنگاه های راکد و نیمه 

فعال می گوید: یکی از کارهای خوبی که دولت 
با جدیت در دســتور کار قــرار داد بحث احیا و 
فعال ســازی مجدد کارخانه ها و واحدهایی بود 
که از گردونه تولید خارج شده  بودند.احیای این 
کارخانه موجب اشــتغال مجــدد نیروهای کار 
شد و زمینه بازگشــت کارگران به کارخانه ها را 

فراهم کرد.
وی با ابراز خرســندی از تداوم ایــن حرکت و 
بازگشــت کارخانه های راکد به چرخه تولید و 
صنعت، می گوید: یکی از اقدامات شایسته و خوبی 
که دولت با جدیت در دستور کار دارد، فعال سازی 
مجدد کارخانه ها و شــرکت هایی اســت که از 
گردونه تولید خارج شده اند. احیای کارخانه های 
تعطیل و راکد، اشتغال مجدد نیروهای کار را به 
دنبال دارد و زمینه بازگشت کارگران بیکار شده 
را فراهم می کند لذا امیدواریم که این روند ادامه 
داشته باشد و کارخانه های راکد به چرخه تولید و 

صنعت برگردند.
این مقام مسئول کارگری در تشریح علل رکود 
کارخانه ها ادامه داد: برخی از کارخانه ها به دلایل 
متعددی از قبیــل نبود نقدینگــی، ناتوانی در 
بازگردانــدن وام بانکی و پرداخت اقســاط وام، 
عوارض و مالیات و عدم تامیــن مواد اولیه دچار 
مشکل می شوند و قادر به ادامه فعالیت نیستند در 
حالی که با شناسایی و آسیب شناسی این واحدها 
و حل مشکلات بیمه و مالیات یا امهال وام های 
بانکی می توان جلوی تعطیلــی کارخانه و بیکار 

شدن نیروهای کار را گرفت.
به اعتقاد بیات احیــای واحدهای راکد علاوه بر 
توسعه و آبادانی شــهرها و مناطق کم برخوردار 
و محروم موجب بهبود وضع معیشــت خانوارها 
و ســاکنان آن مناطــق می شــود و زمانی که 
خطوط تولید فعال و نیروهای کار یک کارخانه 
مشغول کار شــوند، فرصت های شغلی مستقیم 
و غیرمستقیم و پایدار ایجاد می شود که می تواند 
وضعیت معیشتی و شــغلی کارگران را متحول 

کند.
این فعال کارگری احیای مجــدد کارخانه ها و 
برقراری شــیفت های کار را به ســود کارگران 
دانســت و گفت: وقتی کارگر در محیط کار سه 
شیفته مشغول فعالیت شود، صرفنظر از آرامش 
روحی و روانی که به دســت می آورد، به لحاظ 
اقتصادی نیز تامین شــده و حداقل های زندگی 

خود و خانواده اش را تامین خواهد کرد.
کارشناســان بر این باورند کــه اجرای »نهضت 
احیا« و فعال شدن مجدد بنگاه های راکد علاوه 
بر رونق بازار کار موجــب جلوگیری از واردات و 
خروج ارز از کشــور و بهبود فضای کسب و کار 
می شــود. بی تردید با احیای بنگاه های راکد و 
تعطیل شده بخش قابل توجهی از مشکل اشتغال 
کشور برطرف و زمینه کاهش نرخ بیکاری، جذب 
نیروهای کار، ایجاد فرصت های شــغلی بسیار 
و برقراری خطوط تولیــد در کارخانه ها فراهم 

می شود.

دبیــر انجمن انبوه ســازان 
مسکن تهران گفت: همزمان 
با آغــاز ســاخت پروژه های 
نهضت ملی علاوه بر همکاری 
بانک ها در پرداخت تسهیلات 
باید میزان عرضه مصالح ساختمانی هم در بازار بیشتر 
شود. پورحاجت کارشناس مسکن و دبیر انجمن انبوه 
سازان مسکن کشور گفت: در حال حاضر برای تقویت 
قدرت تولید مسکن در کشــور باید زمینه را برای ورود 
سازندگان و تولیدکنندگان مسکن فراهم کرد و این اقدام 
تنها از طریق بخش خصوصی امــکان پذیر خواهد بود 
چراکه بدون حضور و ورود سازندگان بخش خصوصی 
نمی توان امیدی به بهبود وضعیت بازار مسکن در شرایط 

کنونی داشت.
به گفته وی در حال حاضر بازار مسکن نیازمند مصالح 
ساختمانی استاندارد و همچنین ارزان قیمت با کیفیت 
است و همین موضوع خود می تواند سازندگان را روانه 
بازار مسکن کرد و از ســوی دیگر اعطای تسهیلات 
ساخت توســط تمامی بانک ها می تواند این بازار را به 

سمت تولید هدایت کند. او افزود: باید شرایطی فراهم 
کرد تا بتوان تمامی بانک ها را به سمت تولید هدایت کرد 
و اگر این اقدام صورت نگیرد نمی توان امید داشت که 
سازندگان وارد این بازار شوند. این کارشناس مسکن 
اظهار کرد: اگر تمامی بانک ها وارد این بازار شــوند و 
قدرت اعتبار دهی بانک هــای خصوصی کاهش یابد 

آینده بازار مسکن بهبود می یابد.
اعطای تسهیلات به بخش مسکن، کمک زیادی به رشد 
اقتصادی خواهد کرد؛ چراکه هم به واســطه ی ایجاد 
زنجیره ی تامین مالی، ســرمایه در گردش بسیاری از 
بنگاه ها را فراهــم می کند، اما بانک هــا در این مورد به 
وظایف قانونی خود عمل نمی کنند و ســهم مسکن از 

تسهیلات بانکی، بسیار کم است.
بر اســاس ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن؛ بانک ها و 
موسسات اعتباری غیربانکی مکلف اند حداقل ۲۰ درصد 
از تسهیلات پرداختی نظام بانکی در هر سال را با نرخ سود 
مصوب شورای پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص 
دهند، به صورتی که در سال اول اجرای قانون از حداقل 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات بــرای واحدهای 
موضوع این قانون کمتر نباشــد و برای سال های بعد از 
آن نیز حداقل منابع تسهیلاتی مذکور با افزایش درصد 

صدرالذکر مطابق با نرخ تورم سالانه افزایش یابد. یک 
کارشناس حوزه اقتصادی نیز معتقد است امروز بیش 
از ۷۰ درصد تقاضا در مسکن کشــور سرمایه ای است. 
طباطبایی گفت: زمانی که خانه هایی با مقیاس کوچک 
هست چرا به سمت خانه هایی با مقیاس بزرگ برویم؟در 
اروپا اغلب سرانه ۷۰ تا ۷۵ متر بود امروز به متراژ ۲۰ تا 
۲۵ متر رسیده است. باتوجه به تراکم جمعیتی در شهر 
و کلانشــهرها و از طرفی حرکت جمعیت از شهرها به 
کلانشهرها از نظر کار و غیره استقبال از خانه های متراژ 

کم بهتر و به صرفه تر خواهد بود.
او گفت: متاســفانه مسکن ســازی در گذشته و دولت 
های قبل باعث ایجاد مشــکلاتی در این خصوص شد، 
وقتی ما می توانیم مردم را ســریع تر خانه دار کنیم چه 
لزومی دارد که مســکن های با متــراژ بالاتر بدهیم و 
مردم را چند ســال از خانه خریدن دور کنیم؟ امروز در 
ژاپن، ترکیه،کره و حتی آمریکا مسکن با متراژ ۳۰ متر 
هم داریم. امروز مسکن با متراژ کم راه برون رفت از بی 
خانمانی است. قشــر جوان می تواند با داشتن مسکن 
اقتصادی و کوچک امیدوار باشد تا در سال های آینده با 
 بهبود شرایط اقتصادی به تدریج مسکن بزرگتری برای 

خود مهیا کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

میزان عرضه مصالح ساختمانی در بازار افزایش یابد

رونق مسکن سازی با مشارکت بخش خصوصی
۷۰۰۰ بنگاه راکد در مدار تولید 

کاهش قیمت گوشت گوسفند از بهار سال آینده

خرمای ماه رمضان تامین است

هدایت مسیر تسهیلات به تولید مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

متأسفانه نظام بانکی کشور  همکاری لازم با بخش 
مســکن را ندارد. هدایت منابع بانکی به ســمت 
فعالیت های های مولد حوزه مســکن در تقویت 
پروژه های نهضت ملی مسکن بسیار موثر است . 
دولت باید نســبت به حوزه ساخت وســاز توجه 
بیشتری داشــته باشــد و منابع نظام بانکی را به 
سمت وسوی حوزه ساخت هدایت سازد. ضرورت 
دارد تا  وام های پرداختی مان قابل  تبدیل باشــد، 
بدین معنا که وام به سازنده اعطا شود اما قابلیت 

انتقال به خریدار را داشته باشد.
هدایت اعتبار بانکی به سمت فعالیت های مولد 
بسیار ضروری است چراکه وضعیت کنونی اقتصاد 
ما ناشی از عدم هدایت اعتبار بانک هاست. اکنون 
این تسهیلات وارد فعالیت های تولیدی نمی شود 
و این امر بدان معناســت که تسهیلات به سمت 
فعالیت های واسطه گری، ســوداگری می رود و 
بخش مولد اقتصاد سهمی از تسهیلات بانکی ندارد. 
زمانی که به واحدهای تولیدی مراجعه می کنیم، 
عمده ی آن ها مشکل سرمایه در گردش داشته و 
نمی توانند تولید خودشان را حفظ یا افزایش دهند. 
این نشــان می دهد یکــی از موضوعات ضروری 
اقتصاد ما مربوط به روند و مســیری  اســت که 
تسهیلات کلان طی می کند، لذا باید بتوانیم مسیر 

تسهیلات را به سمت تولید هدایت کنیم.
مسکن کالایی است که رشد آن خیلی از صنایع 
دیگر را تحریک می کند و هرچقدر ساخت مسکن 
در کشور رونق گیرد، بطور غیرمستقیم خیلی از 
صنایع سبک و ســنگین فعال می شود. بنابراین 
هرچقدر از تولید مســکن حمایت بشــود مانند 
آن اســت که از صنایع فولاد، ســیمان، مصالح 
ساختمانی، شیرآلات و... بطور غیرمستقیم حمایت 

شده است.
طبق قانون جهش تولید در صورت عدم پرداخت 
تسهیلات از سوی بانک ها باید جریمه شوند که 
این میزان جریمه در طول دو سال گذشته حدود 
۱۶۰ هزار میلیارد تومان بوده است. بانک ها باید 
این میزان جریمه را از طریق سازمان امور مالیاتی 
به صندوق ملی توسعه مسکن کشور واریز کرده تا 
بخشی از هزینه های جاری نهضت ملی مسکن از 

این طریق تامین شود.
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فناوری و 
اطلاعات

»جیلی« برای خودروهایش ماهواره به مدار زمین فرستاد
شرکت خودروسازی جیلی اعلام کرد ۱۱ ماهواره به مدار پایین ارسال کرده تا ظرفیت خود 

را برای ناوبری دقیق تر خودروهای خودرانش بهبود بخشد.
این دومین محموله ای است که جیلی به مدار زمین می فرستد. ماهواره های مذکور از مقر 
پرتاب ماهواره شیچانگ واقع در ایالت سیچوان به فضا پرتاب شده اند. جیلی پیش بینی 
می کند تا ۲۰۲۵ میلادی ۷۲ماهواره در مدار زمین داشته باشد و تصمیم دارد در نهایت 
خوشه ای با ۲۴۰ ماهواره در مدار زمین بسازد. نخستین عملیات پرتاب ماهواره شرکت 
چینی در ژوئن ۲۰۲۲ میلادی انجام شد. جیلی اعلام کرد این شبکه ماهواره ای علاوه بر 
فراهم کردن پشتیبانی مکان یابی دقیق برای خودروهای خودران، قابلیت های تجاری، 
مانند ایجاد ارتباط برای مشتریان خودروهای برقی نیز دارد. ماهواره های مذکور مجهز 
به قابلیت های حسگری از راه دور با هوش مصنوعی هستند و می توانند تصویربرداری 
سنجش از راه دور را با وضوح بالا یک تا ۵ متر ارائه می دهند. شبکه ماهواره های چینی تحت 
نظارت ارتش این کشور هستند اما دولت از ۲۰۱۴ میلادی به شرکت های خصوصی اجازه 
سرمایه گذاری در صنعت فضایی کشور را می دهد. از آن زمان تاکنون شرکت های تجاری 
که برخی از آنها از سوی دولت های محلی پشتیبانی می شوند، وارد این صنعت شده اند. 
تمرکز بیشتر این شرکت ها نیز روی ساخت ماهواره است، بقیه موسسات نیز سعی دارند 

وسایل پرتاب فضایی کوچک از جمله موشک های چندبار مصرف بسازند.

زاکربرگ از بیل گیتس پولدارتر شد
ثروت خالص مارک زاکربرگ در پی عملکرد مالی قوی شرکت متا و صعود ارزش سهام این 
شرکت، به ۱۶۵ میلیارد دلار صعود کرد و او را از بیل گیتس پولدارتر کرد. مارک زاکربرگ 
که مدیرعامل و یکی از موسسان شرکت شبکه اجتماعی متا است، روز جمعه با صعود 
۲۲ درصدی ارزش سهام متا که ۲۸ میلیارد دلار به ثروت او افزود، پولدارتر شد و ثروتش 
به ۱۶۵ میلیارد دلار رسید. همچنین، زاکربرگ در هنگام پرداخت نخستین سود نقدی 
سهام شرکت متا در مارس، ۱۷۴ میلیون دلار دریافت خواهد کرد. زاکربرگ حدود ۳۵۰ 
میلیون سهام کلاس ای و بی این شرکت را در اختیار دارد که هر دو واجد دریافت سود 
نقدی هستند. اگر شرکت متا، سود نقدی سه ماهه ۵۰ سنت را حذف کند، زاکربرگ بیش 

از ۶۹۰ میلیون دلار بر مبنای سالانه دریافت خواهد کرد.
این یک تغییر قابل ملاحظه برای ثروت مردی است که ارزش دارایی اش، ارتباط نزدیکی 
با عملکرد سهام شرکت متا دارد. طبق شــاخص میلیاردرهای بلومبرگ، ثروت خالص 
زاکربرگ در ســال ۲۰۲۱ که نزدک به رکورد بالای جدیدی صعود کــرده بود، حدود 
۱۴۲ میلیارد دلار بود. اما اصلاح گسترده بازار، به شدت به متا ضربه زد. سرمایه گذاران 
و تحلیلگران، از متا برای ریختن میلیاردها دلار به واحد واقعیت مجازی »رئالتی لبَز«، به 
شدت انتقاد کردند. زاکربرگ با کاهش شدید هزینه ها به شکل گسترده، پاسخ داد و آن را 
سال »بهره وری متا« نامید. بسیاری از مدیران عامل شرکت های فناوری، اقدامات مشابه 
را در سال های ۲۰۲۲، ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ دنبال کردند. بر اساس گزارش شبکه خبری سی ان 
بی سی، درآمد شرکت متا در سه ماهه چهارم، بهتر از حد مطلوب بود و این شرکت رشد در 
همه بخش های کلیدی را گزارش کرد و درآمد خالصش بر مبنای سالانه، بیش از ۳ برابر 

افزایش یافت. این شرکت اکنون ۱.۲ تریلیون دلار ارزش دارد.

کسب  و کارهای فعال در سکوهای داخلی تا ۳۰۰ میلیون 
تومان وام می گیرند

سازمان فناوری اطلاعات ایران براســاس آیین نامه حمایت از سکوها و کسب و کارهای 
اقتصاد دیجیتال، به کسب و کارهای فعال در حوزه اقتصاد دیجیتال کشور تسهیلات ارایه 
خواهد کرد. این تسهیلات در راستای ایجاد اشتغال و به کلیه کسب و کارهای فعال  که بر 
بستر سکوهای مشمول آیین نامه حمایت از سکوها و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال 

اقدام به فروش کالا یا خدمات و یا فعالیت اقتصادی می کنند ارایه خواهد شد.
در این باره مهدی مظفری- مدیرکل پایش، ممیزی و نظارت سازمان فناوری اطلاعات 
ایران- اظهار کرد: سقف این تسهیلات برای کسب و کارهای  حقوقی، پنج میلیارد ریال، 
برای کسب و کارهای صنفی، سه میلیارد ریال و برای کسب و کارهای حقیقی، ۲ میلیارد 
ریال است که سود آن ۱۵.۳۳ درصد و باز پرداخت آن ۴۸ ماهه با شش ماه تنفس خواهد 
بود. مظفری تصریح کرد: کسب و کارهای فعال در حوزه اقتصاد دیجیتال کشور که حداقل 
سه ماه ســابقه فعالیت در سکوهای داخلی مشــمول نظیر ایتا، روبیکا، سروش پلاس، 
www. شیپور، کسبینو، آی گپ و بله را دارند می توانند درخواست خود را از طریق سایت

irantavanafarin.ito.gov.ir ارسال کنند.
وی ادامه داد: علاقه مندان به برای دریافت متن کامل و شرایط عمومی، اختصاصی، مدارک 
و راهنمای ثبت نام دریافت این تسهیلات به سایت ir.۱۶۴۹ مراجعه کرده و یا با سامانه 

پاسخگویی سازمان فناوری اطلاعات ایران به شماره ۱۶۴۹ تماس حاصل کنند.

جایگاه علمی ایران باید به رتبه ۱۴ جهانی برسد
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت با بیان این که جایگاه علمی ایران در برنامه هفتم 
توسعه باید به رتبه ۱۴ جهانی برسد، گفت: شتاب تولید علم در حوزه سلامت ۸.۲۳ است 

که باید دو رقمی شود.
به گزارش وزارت بهداشت، دکتر یونس پناهی در نشست خبری دهه فجر ۱۴۰۲ در ستاد 
وزارت بهداشت، گفت: کل کشور را در آمایش سرزمینی به ۱۰ کلان منطقه تقسیم کرده و 
برای هر دانشگاه نیز ماموریت های ویژه ای در حوزه پژوهش های سلامت تعیین کرده ایم. 
دانشگاه های علوم پزشکی مساله محور شده اند و هر کدام بنا بر این ماموریت باید بتوانند 

مشکلاتی از کشور در حوزه سلامت را مرتفع کنند.
وی با اشاره به اینکه در توزیع شبکه های تحقیقاتی، ۱۶ شبکه در حیطه علوم بالینی ، ۵ 
شبکه در حیطه ارتقای سلامت و ۴ شبکه در حیطه بیومدیکال دیده شده است، بیان کرد: 
توزیع شبکه های تحققات و فناوری علوم پزشکی بر حسب حیطه های موضوعی صورت 
گرفته و مسائل حوزه سلامت در حوزه هایی مانند سرطان، پوکی استخوان، بیماری های 

تنفسی، تغذیه سالم و سایر موضوعات مهم در اولویت های شبکه قرار دارند.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت گفت: برای تقویت تحقیقات، ردیف استخدامی 
۲۵۰ نفری اعضای هیات علمی تحقیقاتی از سازمان امور استخدامی درخواست شده است. 
پناهی افزود: ۷ درصد اعضای هیات علمی کشور در حوزه سلامت، اعضای هیات علمی 
پژوهشی هستند که ۳۰ درصد از این افراد در زمره دانشمندان یک درصد کشور قرار دارند. 

روند دانشمندان یک درصد رو به رشد است و هم اکنون ۲۷۹ دانشمند یک درصد داریم.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت با بیان این که برای پر کردن خلاء بین صنعت و 
دانشگاه راهی جز تکمیل زنجیره تولید و طراحی اکوسیستم فناوری نداریم، گفت: استقرار 
۳۵۸۹ شرکت فعال در حوزه سلامت در مراکز رشد، ۵۰۸۰ محصول، ۴۸۱۵ پروژه فناورانه، 
۴۱۳۰ ثبت پتنت ملی و بین المللی، اشــتغال ۸ هزار نفر در شرکت های دانش بنیان و 
واحدهای فناور حوزه سلامت، حمایت از ۸۰ پروژه فناوری در قالب طرح های یک درصد، 

از دستاوردهای این اکوسیستم است.
پناهی با اشاره به این که تعداد شرکت های دانش بنیان از حدود ۷۰۰ در دو سال اخیر 
به ۱۴۰۰ شرکت رسیده اســت، اضافه کرد: توزیع مراکز تحقیقاتی بر اساس ۴۳ حیطه 
موضوعی بخش دیگری از اقدامات انجام شده است. به عنوان نمونه در تروما ۱۹ مرکز، در 
جراحی ۱۸، در سالمندی ۸، در خون ۱۶، در بهداشت باروری و سلامت ۲۹ و در بیماری 

های گوارشی و کبد ۳۲ مرکز تحقیقاتی، معین شده اند.
وی ادامه داد: تدوین، ابلاغ و پیگیری راهبردهای مهم و کلیدی نظام یکپارچه توســعه 
تحقیقات یکی از اقدامات مهم دیگر است که بر اساس توسعه و تاکید بر تحقیقات اثرگذار، 
نیازمحور و مشــتری مدار، ایجاد همگرایی، هم افزایی در برآیند شاخص های علمی، 
اقتصادی، اجتماعی، مبتنی بر زیرساخت تحقیقات کاربردی و استفاده از ظرفیت های 
علمی کشور در جهت ساماندهی، شتاب توسعه مرزهای نوین تحقیقات سلامت محور و 

چند شاخص مهم دیگر انجام گرفته است.

اخبار

رئیس جمهــور بــا تاکید بر 
اینکه حضــوردر فضا قدرت 
آفرین و امیــد آفرین، ثروت 
آفرین اســت، اظهار داشت:  
تلاش کردند بــا تحریم ایران 
را متوقف کنند و در انزوا قرار دهند ولی این ۱۱ پرتاب 
موفق هم تحریم ها را شکســت داد و هم طرح انزوای 

جمهوری اسلامی را با شکست مواجه کرد. 
آیین روز فناوری فضایی ایران با حضور آیت الله ســید 
ابراهیم رییسی برگزار شد، در این مراسم ، عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، ســرتیپ محمدرضا 
قرایی آشــتیانی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
و حسن سالاریه رییس سازمان فضایی ایران نیز حضور 
دارند. »آیت الله سید ابراهیم رئیسی« گفت: ۱۱ پرتاپی 
که انجام شــده هم تحریم ها را شکست داد و هم طرح 
انزوای جمهوری اسلامی را باشکست مواجه کرد. حرکت 
ماندگار عزیزان که در حوزه فضا انجام شده، حقیتا جلوه 

ما می توانیم هست.
رئیس جمهور بــا بیان اینکه با وجود همــه تهدیدها و 
تحریم ها یکی از جلوه های تبدیل کردن تهدید و تحریم 
به فرصت همین کار است، گفت:  این حرکت ارزشمند 
ربا همکاری جوانان و مختصصان، دانشگاهیان، نیروهای 
مسلح انجام شــده و افتخار آفریده شده است. ایران در 
رتبه ۴۵ بوده و امروز در رتبه ۱۰ کشــور مطرح جهان 
درحوزه هوا و فضا قرار دارد، این صنعت را باید مورد توجه 

و حمایت قرار داد.
شورای عالی انقلاب فرهنگی در سال ۸۸، روز ۱۴ بهمن 
را که ماهواره ملی امید با موفقیت به فضا پرتاب شد به 

عنوان روز فناوری فضایی نامگذاری کرد.
مراسم روز فناوری فضایی در حالی آغاز می شود که در 
دولت ســیزدهم تاکنون ۱۱ پرتاب ماهواره انجام شده 
است و تا پایان سال این تعداد افزایش خواهد یافت. در 

یک ماه گذشت ماهواره »ثریا« توانست با قرار گرفتن در 
مدار ۷۵۰ کیلومتری، رکورد ارتفاع پرتاب را شکست و 
ماهواره بر سیمرغ نیز توانست هشتم بهمن ماه ماهواره 
»مهدا« و ۲ ریز ماهواره »کیهان« و »هاتف« را در مدار 

بیضوی به شکل همزمان تزریق کند.
در ابتدای دولت ســیزدهم و زمانــی که رییس جمهور 
تصمیم گرفت پس از قریب به ۱۱ ســال اولین جلسه 
شورای عالی فضایی را برگزار کند، این نوید داده شد که 

قرار است به صنعت فضایی توجه ویژه شود.
تعداد ماهواره هــای در حال ســاخت در ابتدای دولت 
سیزدهم، هشــت عدد بود که در پایان سال ۱۴۰۱ این 
تعداد به ۱۲ ماهواره رسید و تا پایان سال ۱۴۰۲ تعداد 
ماهواره های در دست ساخت به عدد ۳۰ می رسد. پس از 
آغاز به کار دولت سیزدهم طراحی و ساخت سه ماهواره 
به پایان رسید و آماده پرتاب بود که در پایان سال ۱۴۰۱ 
تعداد ماهواره های آماده پرتاب به ۸ عدد رسید و این عدد 

برای سال ۱۴۰۲ به ۱۲ عدد می رسد.
بر اساس اخبار منتشر شده، تعداد پرتاب های تحقیقاتی 
سری ماهواره های ســیمرغ، ذوالجناح، قاصد و قائم در 
ابتدای دولت ســیزدهم ۶ پرتاب بود که در پایان سال 
۱۴۰۱ این تعداد به ۱۱ عدد رســیده است. سخنگوی 
دولت گفت: گرد و خاک بلند شــده در هوا، متفاوت از 
جنگ های رسانه ای است و در جبهه های مختلف دشمن 

تلاش کرده، هزینه داشته اما موفق نشده است.
علی بهادری جهرمی در دومین روز »هم اندیشی مداحان 
اهل بیت« که در مشهد برگزار شد، اظهار کرد: سرعت 
تحولات جهان بسیار بالاست. اگر رهبر انقلاب این روزها 
تاکید فراوان دارند و اقشاری مثل شما مداحان را برای 
جهاد تبیین و نقش آفرینــی در عرصه های اجتماعی 
مخاطب قرار می دهند، به این دلیل اســت که این ایام 

تاریخ ساز است.
سخنگوی دولت با اشــاره به عملیات طوفان الاقصی و 
راهپیمایی های جهانی در حمایت از مردم فلســطین 
در کشــورهای مختلف، گفت: تحولاتی که در سه ماه 
اخیر در منطقه و جهان شــکل گرفته اســت نیز نشانه 

دیگری از تغییر هندسه تحولات جهان به نفع استقلال 
 و عدالت طلبی و ظلم ســتیزی ملت هــای آزادی خواه 

جهان است.
وی در بخش دیگری از ســخنانش با اشاره به عملکرد 
دولت در ۲ سال گذشــته، ادامه داد: در بیش از ۲ سال 
گذشته ما ۱۱ پرتاب فضایی داشتیم. در زمانی که از هر 
طرف تحریم و محاصره کرده اند و می خواستند ملت ما 
را زمین گیر کنند، کشور ما رکورددار پرتاب ماهواره شد. 
بهادری جهرمی گفت: دشمنان ملت ایران همه تلاش 
و توان خود را گذاشــتند تا مردم را بــه خیابان بیاورند 
اما مردم برای مهمانی ۱۰ کیلومتری غدیر و ۲۲ بهمن 

تماشایی بیرون آمدند.
سخنگوی دولت گفت: ۱۴ سال در یک شبکه ماهواره ای 
ضدایرانی که بودجه ســالانه آن بیش از ۱۰ برابر یارانه 
همه خبرگزاری ها و مطبوعات داخلی بود، تلاش کرد در 
پوشش سرگرمی، دیکتاتور خائن و فراری را سفیدشویی 
کنند اما نهایتاً در آســتانه دهه فجر تعطیل شد. یعنی 
هزینه می کننــد و تلاش دارند اما در نهایت شکســت 
می خورند و مانند منافقیــن در آلبانی برای خود دنبال 

جای خواب هستند.

وی افزود: بایــد بدانیم گرد و خاک بلند شــده در هوا، 
متفاوت از جنگ های رســانه ای اســت. در جبهه های 
مختلف دشــمن تلاش کرده، هزینه داشــته اما موفق 
نشده اســت. ایران اگر اقتدار و موفقیت داشته در گرو 
حضور مردم در صحنه های مهم است. بهادری جهرمی 
تصریح کرد: اقتدار مردم و جمهوری اسلامی در اقتدار 
مردم اســت که جلوه هایــی از آن را در اربعین، غدیر و 
ماه محرم نشــان دادند و همین مردم پیشــرفت های 
 مهــم در عرصه هــای دفاعــی، علمــی، ســلامت، 

صنعتی را خلق کردند.
ســخنگوی دولت گفت: ۷۰۰ کارخانه تعطیل و نیمه 
تعطیل را دولت با مشارکت مردم احیا می کند تا مردم 
اقتصــاد را بچرخانند. امروز در جریان ســفر اســتانی 
رییس جمهور به بندرعباس چندین هزار مجوز کسب 
و کار صیادی صادر می شــود تا مردم اقتصــاد دریا را 
دست بگیرند. کلنگ چند نیروگاه اتمی به زمین خورد.  
سرعت تحول امروز بالاســت و دولت در تلاش است تا 
عقب ماندگی گذشته را جبران کند. در حوزه بین الملل 
امروز با عضویت در شانگهای و بریکس اعلام کردیم که 

انزوای ایران معنا ندارد. 

در دوران تحریم، رکورددار پرتاب ماهواره شدیم

ایران در میان ۱۰ کشور برتر هوا و فضا
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در اجلاس وزرای 
دیجیتال کشورهای عضو شــانگهای گفت: دگرگونی 
دیجیتال یک روند جهانی اســت که ملت ها، دولت ها 
و روش های کسب و کار ســنتی را متحول کرده و در 
کاهش فساد، افزایش اشتغال، بهبود شفافیت و کاهش 

فقر و نابرابری مهم است.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی 
زارع پور در اجلاس وزرای دیجیتال کشــورهای عضو 
سازمان همکاری شانگهای در شهر آلماتی قزاقستان 
با اشــاره به اینکه وظیفه ما در اینجا همکاری و یافتن 
راه هایی برای فضای سایبر امن تر، عادلانه تر و پررونق تر 
است، افزود: فناوری های جدید و نوظهور مانند هوش 
مصنوعی، اینترنت اشــیا، محاسبات کوانتومی و غیره 
آنقدر سریع در حال پیشرفت هستند که اگر اقدامات 
لازم را هرچه ســریع تر برای پر کردن شکاف ها انجام 
ندهیم، شکاف دیجیتال خیلی زود ما را از هم خواهد 

گسست.
وی با اشاره به اقدامات ایران در حوزه تحول دیجیتال 
گفت: ایران از یک ســو بســیاری از پلتفرم )ســکو(

هــای دیجیتالی خــود مانند رســانه های اجتماعی، 
پیام رســان ها، پلتفرم های تجارت الکترونیک و سایر 
خدمات آنلاین )برخط( سراســری را خود ایجاد کرده 
و از ســوی دیگر با راه اندازی مرحلــه اول پنجره ملی 

خدمات دولت هوشمند که ۱۲۶ سازمان را با سه هزار 
ســرویس)خدمت( به هم متصل می کند، حکمرانی 
دیجیتال را توسعه می دهد. وی با اشاره به اینکه تعداد 
روستاهای با بیش از ۲۰ خانوار متصل به شبکه اینترنت 
پرســرعت به بیش از ۳۵ هزار روســتا رسیده است، 
افزود: فیبر نوری در ایــران اکنون بیش از پنج میلیون 
و ۵۰۰ هزار خانوار را در کشــور تحت پوشــش دارد. 
وزیر ارتباطات تصریح کرد: دسترســی ۱۰۰ درصدی 
جمعیت شــهری به اینترنت و پوشش ۹۴.۵ درصدی 
در مناطق روستایی، زیرساخت مناسبی را برای رشد 
اقتصاد دیجیتال فراهم کرده اســت و در سال ۲۰۲۳ 
سهم بازار اقتصاد دیجیتال ایران ۷.۹ درصد از کل تولید 
ناخالص داخلی بوده است و برنامه ریزی شده تا سهم آن 

در برنامه هفتم توسعه کشور دو برابر شود.
زارع پور با اشاره به راه اندازی دولت الکترونیک و دولت 
هوشمند در ایران، خاطرنشان کرد: دولت ایران ۲۰۱ 
خدمت عمومی و ۷۳۴ خدمت ویژه را از حوزه قضایی 
و کشاورزی تا حوزه آموزش، بهداشــت و فرهنگ به 
صورت الکترونیکی ارائه کرده است و با تصویب »قانون 

مدیریت داده ها و اطلاعات ملی« در سال ۲۰۲۳ راه را 
برای توسعه دولت هوشمند و همچنین ارائه داده های 
دولتی به بخش خصوصی بــا چارچوبی خاص هموار 

کرده است.
وی با اشــاره به تحریم های ظالمانه از ســوی بعضی 
از کشــورهای غربی، گفــت: تحریم هــای یکجانبه 
ایالات متحــده و مکانیسم )ســاز و کار(های کنترل 
صادرات، دسترسی آزاد ما به فناوری های پیشرفته را 
محدود کرد که به اعتقاد من برای برخی از شــرکای 
ما در سازمان همکاری شــانگهای، داستانی آشناست 
و یکی از راه های مقابله مشترک با این چالش توسعه 
اکوسیستم )بوم سازگان(های بانکی برای رسیدن به یک 
پلتفرم )سکوی( دیجیتال مشترک برای پرداخت است. 
وزیر ارتباطات به چالش های پلتفرم های فرامرزی برای 
حاکمیت دیجیتال کشورها اشاره کرد و افزود: کشورها 
باید اقدامات مناســبی را به منظور پاسخگویی بخش 
خصوصی با تأثیرات فراسرزمینی در قبال رفتار خود در 
فضای سایبری تضمین کنند و در غیر این صورت آن 
ها مسئول نقض آگاهانه حاکمیت ملی سایر کشورها 

هســتند. وی با تاکید به اینکه فضای سایبر آینده باید 
چندقطبی باشــد، افزود: برای از بین بردن انحصاراتی 
که شــرکت های بزرگ فناوری از آن بهره می برند، ما 
در ســازمان همکاری شــانگهای باید متحد بمانیم تا 
صدای قوی تری در رویه های تصمیم گیری بین المللی 
داشته باشیم و نقشی کلیدی در آینده دنیای دیجیتال 
داشته باشیم. وزیر ارتباطات تصریح کرد: معتقدم که 
با یکپارچه ســازی و اتصال پلت فرم های دیجیتالی که 
تجارت بین ملت هایمان را ارتقا می دهند و همچنین با 
ایجاد مراکز داده مشترک، می توانیم همکاری خود را 
افزایش دهیم و به سرمایه گذاری برای توسعه راه حل 

های هوش مصنوعی برای توسعه پایدار اقدام کنیم.
زارع پور با محکوم کردن جنایات رژیم صهیونیستی بر 
خاتمه شرایط فاجعه بار در غزه توسط دیوان بین المللی 
دادگســتری تاکید کرد و با ارائه پیشنهادی در زمینه 
همکاری های مشترک خاطرنشــان کرد: جمهوری 
اسلامی ایران آماده همکاری در زمینه توسعه زیرساخت 
های دیجیتال مانند شبکه های فیبر نوری فرامرزی، 
مراکــز داده و ارتباطات ماهواره ای اســت و ایران می 
 تواند توسعه و گسترش زیرساخت های دیجیتال مانند 
شــبکه های فیبر نوری، فناوری ۵جی و شــبکه های 
ماهواره ای را از طریق قلمرو خود کــه در مرکز جاده 

ابریشم دیجیتال قرار دارد، تسهیل کند.

گزارش زیست بوم شــرکت های دانش بنیان، نشان از 
افزایش درآمد شــرکت های دانش بنیان از ۴۰ هزار به 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان طی پنج سال اخیر دارد. این 
درحالی است که چهار درصد از تسهیلات بانکی به این 
شــرکت ها اختصاص یافته اســت. گزارش زیست بوم 
شرکت های دانش بنیان در بهمن ماه امسال توسط وزیر 
اقتصاد در صندوق نوآوری و شــکوفایی رونمایی شد. 
این گزارش گزیده ای شفاف از زیست بوم شرکت های 

دانش بنیان در سـال های مختلف را شامل می شود.
مطابق گزارش زیست بوم شرکت های دانش بنیان، از 
سال ۱۳۹۳ تا انتهای ســال ۱۴۰۱ تعداد شرکت های 
دانش بنیان از حدود ۱۵۰۰ شــرکت به حدود ۸۲۶۰ 
شــرکت رســیده اند. همچنین درآمد شــرکت های 
دانش بنیان رشد قابل توجهی را تجربه کرده؛ به گونه ای 
که از حــدود ۴۰ هزار میلیارد تومان در ســال ۱۳۹۶ 
به بیــش از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان در ســال ۱۴۰۱ 
رسیده اســت. با توجه به اینکه عمده خدمات مالی به 
شرکت های دانش بنیان توســط نظام بانکی صورت 
می پذیرد، ارزیابی آماری بانک ها در جهت دهی منابع 

به شرکت های دانش بنیان موضوعی قابل توجه است.

همچنین رویکرد مربوط به دسته بندی بانک ها با توجه 
به فعالیت تخصصی یا موضوع تاسیس بانک تخصصی در 
زمینه  تامین مالی شرکت های دانش بنیان، بدون بررسی 
وضعیت آماری بانک ها امکان پذیر نیست. از این رو با مطالعه  
جامع تسهیلات ارائه شده به شــرکت های دانش بنیان 
می توان تحلیل استانداردی بر عملکرد بانک های کشور در 

زمینه  تامین مالی اکوسیستم فناوری ارائه کرد.

عملکرد سیســتم بانکی در تامین مالی 
زیست بوم دانش بنیان

بر اساس گزارش زیست بوم شرکت های دانش بنیان، 
سهم شــرکت های دانش بنیان از وام پرداختی شبکه  
بانکی حدود چهار درصد بوده که از این موضوع سهم 
تسهیلات مربوط به محصولات دانش بنیان ۱.۶ درصد 

قلمداد می شود.
این میزان در مقایسه با سهم این شــرکت ها از تولید 

ناخالص داخلی قابل قبول است اما میزان برخورداری 
شرکت ها از این تسهیلات متناسب نیست و ۷۱ درصد 
شــرکت های دانش بنیان نزد سیستم بانکی وام فعال 
نداشته اند. مانده بدهی شــرکت های دانش بنیان به 
سیستم بانکی نیز در انتهای سال ۱۴۰۱ حدود ۱۴۳ 
هزار میلیارد تومان بوده است. از این میزان مانده بدهی 
مرتبط با محصولات دانش بنیان هــم حدود ۵۷ هزار 
میلیارد تومان تخمین زده می شود. همچنین مجموع 
ضمانت نامه فعال شرکت های دانش بنیان در انتهای 

سال ۱۴۰۱، ۱۰۱ هزار میلیارد تومان بوده است.
طبیعتا همه این تسهیلات لزوما ماهیت حمایتی نداشته 
اســت. نکته مهم در خصوص تامین مالی شرکت های 
دانش بنیان این است که خارج از ادبیات معاونت علمی 
تفاوت شفافی بین ارائه خدمات به شرکت های دانش بنیان 

و محصولات دانش بنیان وجود نداشته است.
در ارزیابی آماری بانک ها در ارائه تسهیلات به شرکت های 

دانش بنیان رویکردهای متفاوتی وجود دارد. حجم مجموع 
ارائه خدمات به شــرکت های دانش بنیان، وضعیت ارائه 
تسهیلات به تفکیک استان ها یا دسته های فناوری، ارائه 
تسهیلات به شرکت های وابسته یا متنوع و نسبت ارائه 
خدمات به شرکت های دانش بنیان در مقایسه با حجم 

ارائه خدمات از جمله این رویکردها است.

ترین های ارائه  تسهیلات دانش بنیان
در فصل هشــتم گزارش زیســت بوم شــرکت های 
دانش بنیان مطابق با دسته بندی های یادشده، ارزیابی 
آماری بانک ها به تفصیل صورت گرفته اســت. مطابق 
با ایــن گزارش بانــک کارآفرین رتبه اول در نســبت 
خدمات مالی )وام و ضمانت نامه( نســبت به مجموع 
خدمات مالی ارائه شــده در سیســتم بانکی را داشته 
است و به نظر می رسد یکی از کارویژه های خود را ارائه 
تسهیلات به شرکت های دانش بنیان قلمداد کرده است. 
از لحاظ حجم ارائه  تسهیلات نیز رتبه اول در ارائه وام به 
شرکت های دانش بنیان در سال ۱۴۰۱ مربوط به بانک 
پاسارگاد و رتبه یک در ارائه ضمانت نامه به شرکت های 

دانش بنیان مربوط به بانک تجارت بوده است.

 دبیر ستاد توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک از انعقاد 
توافق نامه ای بر سر استانداردهای هوش مصنوعی و به کارگیری 
این اســتانداردها برای صــادرات و واردات محصولات هوش 
مصنوعی خبر داد و گفت: بر اساس این تفاهم نامه، مقرر شد با 
همکاری روسیه، کمیته ویژه ای به عنوان کمیته هوش مصنوعی 
در پیمان شــانگهای راه بیفتد و ما این کمیته را برای صادرات 
محصولات هوش  مصنوعی به کشورهای عضو پیمان شانگهای 

به کار بگیریم.
به گزارش ایسنا، بهروز مینایی در خصوص اینکه ستاد توسعه 

فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک چــه اولویت هایی را در 
ماموریت و اهداف خود دنبال می کنــد، گفت: بحث مدیریت 
هوشــمند ناترازی انرژی یکی از اولویت های ماســت که طی 
آن به دنبال انجام تحقیقات و پیاده ســازی فناوری های هوش  
مصنوعی برای بهبــود کارایی در مصرف انــرژی در دوره های 
تابستان و زمستان هستیم و این امر باعث می شود تا با بهره گیری 
از دستاوردهای هوش مصنوعی، در بحث تولید، انتقال و توزیع در 

صنعت برق و نفت بتوانیم کمبود برق در تابستان و بحث کاهش 
افت فشار و تامین گاز در برخی استان ها را در زمستان برطرف 
کنیم و ناترازی انرژی را به خصوص در شرایطی که تقاضا بالا است، 
به نوعی مدیریت  کنیم. در این راستا، ایجاد سیستم های هوشمند 
مدیریت انرژی برای بهبود ناترازی در دوره های با تقاضا از جمله 
اقداماتی است که در این زمینه در دستور کار خود قرار داده ایم. 
به گفته مینایی، در این زمینه با وزارت نیرو، نفت و شرکت های 

بزرگی که در این حوزه فعال هستند، جلسات مختلفی برگزار و 
تفاهم نامه های همکاری منعقد شده است. امنیت داده و امنیت 
سایبری از دغدغه هایی اســت که اغلب در  این جلسات طرح  
می شود. دبیر ستاد توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک، 
تحول دیجیتال در معادن و صنایع فلزی و فولادی را اولویت دوم 
این ستاد برشمرد و تصریح کرد: کشور ما در حوزه معادن و صنایع 
فلزی و فولادی رتبه های بالایی در دنیا دارد و مجهز کردن این 
نقطه قوت به هوش مصنوعی باعــث افزایش بهره وری، کاهش 

هزینه ها و جلوگیری از خام فروشی است.

دگرگونی دیجیتال باعث کاهش فقر و نابرابری است

رشد بازار اقتصاد دیجیتال در برنامه هفتم

طی ۵ سال اخیر محقق شد؛

سهم ۴ درصدی دانش بنیان از تسهیلات بانکی 

اعتبار مالیاتی صنایع در ازای تحقیق و کاربرد هوش  مصنوعی
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اين روزها صادرات دام ســبك زنده 
 در حالي عنوان مي شــود كه اين كار 
به ضرر توليد داخل است و مسئولان 
بايد به فكــر پر كــردن ظرفيت هاي 
خالي باشند تا شاهد ورود دام قاچاق 

به صورت آلوده نباشيم. 
همواره در نيمه دوم سال نياز مردم به انواع گوشت افزايش پيدا 
مي كند و صحبت هايي كه در رابطه با صادرات دام زنده مطرح 

مي شود، بايد كارشناسي شده باشد. 
رئيس اتحاديه گوشــت گوســفندي تهران با اعلام اين خبر 
گفت: صادرات دام بايد مــازاد بر نياز داخل صــورت گيرد و 
يك رويــه كاري كارشناســي شــده را در آن اعمــال كرد 
 چراكه نياز بازار به گوشــت در نيمه دوم ســال روند افزايشي 

خواهد داشت. 
علي اصغر ملكي در گفت وگو با »كسب و كار« ادامه داد: در حال 
حاضر ميادين از دام اشباع شده است و مشكلي براي تامين نياز 

داخلي نخواهيم داشت. 
وي عنوان كرد: هم اكنون صادرات گوشت گوسفندي به صورت 

محدود و به كشورهاي همجوار انجام مي شود. 
17 جايگاه سيار براي عرضه دام در عيد قربان

ملكي با اعلام اينكه شــاهد افزايش قيمت گوشت گوسفندي 
تا عيد قربان نخواهيم بود، تصريح كرد: 17 جايگاه سيار براي 

عرضه دام در روز عيد قربان در نظر گرفته شده است. 
اين فعال صنفي با ارائه پيشــنهاداتي به خريداران دام در روز 
عيد قربان اظهار داشت: خريداران در ساعات ابتدايي روز عيد 
به مراكز فروش مراجعه نكنند چراكه تجربه نشــان مي دهد با 

ازدياد جمعيت مشكلاتي به وجود خواهد آمد. 
علي اصغر ملكي با اعلام اينكه برخــي مواقع ازدحام در مراكز 
فروش باعث بالا رفتــن قيمت ها خواهد شــد، گفت: مردم با 
آرامش براي خريد اقدام كنند و به طور حتم شــيوه مطلوبي 
را در ارائه خدمات و مشتري مداري توسط فروشندگان شاهد 

خواهند بود. 
وي ادامه داد: در مراكز فروش دام، قربانگاه تعبيه مي شود و با 
حضور دامپزشك نظارت هاي جدي بهداشتي صورت خواهد 

گرفت. 
رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي تهران گفت: قيمت گوشت 

گوسفندي از يك سال و نيم گذشــته تغييري نداشته است و 
حتي در برخي مواقع، شــاهد كاهش چند درصدي قيمت ها 

هم بوده ايم. 

ملكــي ادامــه داد: در حــال حاضــر نــرخ هــر كيلــو  
گوشــت گوســفندي شــقه بدون دنبــه 27 هــزار تومان 
 بــه مشــتري عرضــه مي شــود و قيمــت عمــده آن 

23 هزار پانصد تــا 24 هزار تومان اســت. علي اصغر ملكي از 
فعاليت 1000 واحد صنفي تحت پوشــش اتحاديه گوشــت 
گوسفندي خبر داد و گفت: اخطار هاي لازم به واحد هايي كه 

فاقد پروانه كســب نيستند داده شده اســت و در اين راستا با 
اتحاديه هايي همچون گوشت گاوي و پرنده و ماهي همكاري 

داشته ايم. 

افزایش مصرف گوشت گوسفندي

صادرات دام با نیاز سنجی داخلی انجام شود

اصناف

رئيس اتحاديــه آبميوه ، بســتني و 
كافي شاپ تهران گفت: فعالان رسته 
آب ميوه و بســتني حق ارائه هرگونه 
محصول گرم به مشــتريان را نداشته 
و در صورت مشــاهده با واحد صنفي 

برخورد خواهد شد. 
اسكندر آزموده سفيدي در گفت وگو با »كسب و كار« افزود: 
طبق دستورالعمل اتحاديه تنها كافي شــاپ ها مي توانند در 
زمينه ارائه محصولات گرم فعاليت داشــته باشند و اتحاديه 

بر فعاليــت كليه واحدهــاي صنفي نظارت خواهد داشــت.  
وي با اعلام اينكه طبق قوانين بانوان نمي توانند پشــت كانتر 
كافي شــاپ فعاليت كنند، گفت: خانم ها بــراي اخذ پروانه 
كســب بايد فرد ذكوري را به عنوان مباشــر خود به اتحاديه 

معرفي كنند. 
آزموده سفيدي ادامه داد: حداقل مساحت براي محل كسب 
بستني و آبميوه فروشــي 14 متر و براي كافي شاپ 20 متر 

است. 
رئيس اتحاديه آبميوه ، بستني و كافي شــاپ تهران با اشاره 

به درصد كم روغن پالم در بستني هاي توليدي كارخانجات، 
اظهار داشت: اين روغن در كارخانه ها به بستني اضافه مي شود 
و واحدهاي صنفي كه بستني سنتي توليد مي كنند، به هيچ 

عنوان از اين ماده استفاده نمي كنند. 
 آزموده ســفيدي با اعلام اينكه براي اضافــه كردن روغن به 
بستني نياز به دستگاه هموژن و پاستوريزاسيون است، تصريح 
كرد: اين رويه در كارخانجات صورت مي گيرد و وجود پالم در 

بستني سنتي صحت ندارد. 
وي از فعاليــت 1200 واحــد صنفــي داراي پروانه كســب 

خبــر داد و گفــت: 400 واحــد صنفي غيرمجاز در ســطح 
 شــهر فعاليت مي كننــد و اتحاديه بــه دنبال ســاماندهي

 اين مراكز است. 

برنامه اي براي افزايش قيمت ها نداريم
 اين فعال صنفي افزايش 20 درصدي نرخ بستني را مربوط به 
اسفندماه سال گذشته عنوان كرد و تاكيد كرد: تصميمي براي 

تغيير تعرفه ها تا پايان سال جاري نداريم. 
اسكندر آزموده سفيدي در تشريح قيمت انواع بستني گفت: 

قيمت هر كيلو بستني ســنتي ممتاز 9 هزار تومان، بستني 
ميــوه اي از 10 تا 12 هزار تومان، بســتني ســنتي خامه دار 
پسته اي 12 هزار تومان، بستني سنتي خامه دار ويژه 10 هزار 

تومان و قيمت فالوده 6 تا 7 هزار تومان است. 
رئيس اتحاديه آبميوه و بســتني، آبميوه و كافي شاپ تهران 
تاكيد كرد: مردم مي توانند در صورت مشاهده هرگونه تخلف، 
علي الخصوص گران فروشي و رعايت نكردن اصول بهداشتي، 
با شماره تلفن هاي 66122542 و 66438239 تماس حاصل 

كنند.

رئيس اتحادیه آبميوه ، بستني و كافي شاپ تهران عنوان كرد

ممنوعیت فروش محصولات گرم توسط رسته آبمیوه و بستني
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سبک 
زندگی

يك ميليــون و چهارصد هزار نفر بين 
سنين 10تا 49 سال در كشور بي سواد 
هستند درحالي كه بســياري از اين 
افراد شرايط تحصيل را دارند. نهضت 
سوادآموزي و ساير ارگان هاي آموزشي 
در كشــور هم براي مبارزه با بي سوادي تلاش ويژه اي به عمل 
آورده اند اما از بين بردن كامل اين رقم به گفته رئيس سازمان 
سوادآموزي در كشور به تلاشي 5 ساله نيازدارد. حل مشكلات 
آموزشي سوادآموزان و معايب ســاختاري موجود در نهضت 

سوادآموزي در اين رابطه ضروري است. 
 نهضت سوادآموزي براي گسترش سوادآموزي و افزايش آمار 
باسوادان در ميان بزرگسالان كشور به وجود آمد اما اينكه اين 
نهضت تا چه حد توانست بر ميزان ســوادآموزي كشور تاثير 
بگذارد و از نرخ بي سوادي بكاهد، جاي پرسش و سوال است. 
درحالي كه طرح ها و برنامه هاي متعــددي در قالب برگزاري 
كلاس هاي سوادآموزي در كشور ارائه شده است اما هنوز اين 

برنامه ها به نتيجه اي قطعي و مطلوب دست پيدا نكرده است. 
بزرگســالان به مقتضاي روحيه و ســني كه در آن قرار دارند 
نيازمند فرآيند هاي آموزشــي خاص سن و سال خود هستند. 
نحوه برخورد معلمان با آنها بسيار مهم است. از اين نظر قشري 
كه براي آموزش آنها در نظر گرفته مي شــود بايد از توانايي ها 
و مهارت هاي آموزشــي لازم برخوردار باشد. مثلا حوصله كم 
بزرگسالي و روحيه حساس آنها را بايد سنجيد. با توجه به اينكه 
در اين سن ميزان شور و شوق و نشاط جواني به درس كم است. 
معلم آنها بايد بتواند در آنها ايجاد علاقه و انگيزه كند يا اينكه در 
تدريس به گونه اي عمل كند كه بزرگسال از درس خسته نشود يا 
به اندازه توان يادگيري بزرگسال حجم تدريس را مشخص كند. 
براي همين نوع انتخاب معلم در نهضت سوادآموزي بسيار مهم 
است و نبايد به گونه اي باشد كه تنها در جهت گزينش عده اي 
براي آموزش باشد و دقت لازم در امر گزينش را نداشته باشد. 

يكي از ســالمندان نوع و تدريس معلم را در اين زمينه بسيار 
مهم مي داند و مي گويد: انتظار ما اين اســت كه كلاس درس 
تنها باهدف آموزش برگزار شــود و انگيزه هاي مادي معلمان 
باعث نشود در تدريس به ما كوتاهي كنند يا با آن ساده برخورد 
كنند. مثلا آنها به اين موضع اشاره مي كنند كه در بعضي موارد 
معلم با دادن نمره به بزرگســالان يا همان راضي كردن آنها، 

سعي دارد از اين طريق اعتبار تدريس خود را با نمره بالا ببرد 
بدون اينكه در يادگيري بزرگسالان تلاشي كرده باشد. يكي از 
آنها مي گويد: برخورد توهين آميز معلم من باعث شــده است 
كه با همه علاقه اي كه به درس دارم از حضور در كلاس درس 
خودداري كنم يا اينكه چيزي از محتواي درس ياد نگيرم. وي 
مي گويد: بزرگ ترين آرزوي من داشتن سواد خواندن و نوشتن 
است اما رفتار نامناســبي كه از آن معلم ديدم، فكر سواد را از 

ذهن من بيرون كرد. 
يكي از معلمان نهضت سوادآموزي مي گويد: علت عدم استقبال 

سوادآموزي در ميان بزرگســالان جامعه مشغله كاري و عدم 
اهميت موضوع سواد در ميان مردم است. خانواده ها وقت كافي 
براي سواد نمي گذارند و اكثر امور روزمره خود را بر آن ترجيح 
مي دهند. او ادامه مي دهد:تلويزيون بايد نمونه بزرگســالاني 
كه در تحصيل موفق بوده را به جامعه معرفي كند يا براي آنها 
امتيازاتي در نظر بگيرد تا بقيه هم به درس ترغيب شوند. اين 
معلم نهضت ســوادآموزي ادامه مي دهد: مثلا در نظر گرفتن 
امتيازات براي معلماني كه توانســته اند تعداد زيادي را باسواد 
كنند، در بالا بردن سطح علمي و آموزشي تدريس آنها، تاثير 

بسزايي دارد يا اينكه نحوه امتحان گرفتن به صورتي باشد كه 
ملاك نمره قبولي داشتن سواد خواندن و نوشتن باشد نه صرفا 
پرسش هاي ســخت و امتحان هاي غيراســتاندارد. مشكلات 
مادي در بعضي از خانواده ها مانع از اين مي شود كه آنها فرزندان 
خود را به مدرسه بفرستند و ترجيح مي دهند به آنها شيوه كار و 
تامين خرج خانه را بياموزند كه البته اين موضوع بيشتر مربوط 
به مناطقي است كه از نظر فرهنگي رفتن به مدرسه و سواد از 

جايگاه و اهميت خاصي برخوردار نيست. 
البته در اين رابطه اخيرا رئيس ســازمان نهضت سوادآموزي 

اعلام كرده اســت كه براي كاهش ميزان بي سوادان كشور در 
ســال جاري قصد دارد از طريق بسيج سازندگي براي آموزش 
60  هزار نفر اقدام كندكه به گفته ايشان اگر تحقق يابد 15 تا 
18 درصد كل عملكرد هدف گذاري شــده براي سوادآموزي 
در سال 94 محقق مي شــود. علي باقر زاده علت كمك گرفتن 
از بسيج براي مبارزه با بي ســوادي را كم بودن منابع موجود 
براي سوادآموزي در كشور بيان و تصريح كرده است كه تقريبا 
 5 سال طول مي كشد تا بتوان آمار بي ســوادي در كشور را به 

صفر رساند. 

»كسبوكار«بررسيميكند

موانع ريشه كن كردن بي سوادي

بعضــي بيماري هــا همچــون انواع 
ســرطان،  ام اس، بيماري هاي كليوي 
و د   يگر بيماري هــاي خاص علاوه بر 
تحميــل د   رد    و عوارض جســمي و 
روحي به مبتلايان، بــه د   ليل هزينه 
بر بــود   ن رونــد    د   رمان و بالا بــود   ن قيمــت د   اروهاي 
مخصوص اين بيماري ها، از نظر اقتصاد   ي نيــز افراد    مبتلا 
و خانــواد   ه آنها را تحت تاثيــر قرار مي د   هــد   . تلاش براي 
توليد    د   اخلي اين د   اروها حركتي د   رخور تقد   ير است كه 
تعد   اد   ي از ايرانيان صاحب تخصص با احســاس نياز به قطع 
وابســتگي اين د   اروها از خارج، طي ساليان گذشته پيگيري 
كرد   ه اند    و د   ر حال حاضر اين تلاش با شكسته شد   ن قيمت 
د اروهاي بيولوژيك د   ر د   اخل كشــور و گشايش عرصه هاي 
 صــاد   راتي بــه روي اين قبيــل د   اروها، تلاش آنهــا به ثمر 

نشسته است. 

د   ر توليد    د   اروهاي بيولوژيك، صاحب فناوري و 
خود   اتكا هستيم

د   كتر هاله حامد   ي فر، مد   يرعامل شركت سيناژن كه شركت 
تحت مد   يريت وي بخش عمد   ه د اروهــاي بيولوژيك مورد    
نياز بيماران خاص كشــور را توليد    مي كنــد   ، با بيان اينكه 
صنعت د   اروهــاي بيولوژيك با صنعت د   اروهاي شــيميايي 
تفاوت هــاي اساســي د   ارد    بــه »كســب وكار« مي گويد   : 
د   ر ايــران حــد   ود    100 واحــد    توليد    د   ارو مشــغول 
 فعاليت هســتند    كه 95 د   رصد    آنها د   اروهاي شــيميايي 
توليد    مي كنند   . علت كم بود   ن شــركت هاي توليد   كنند   
ه د   اروهاي بيولوژيك د   ر كشــور اين اســت كه فعاليت د   ر 
صنعت د   اروهــاي بيولوژيك مســتلزم د   اشــتن فناوری و 
د   انش بالاســت و خوشــبختانه ما د   ر هلد   ينگ سيناژن، 
تمــام ايــن فنــاوري و د   انــش را د   ر اختيــار د   اريــم. ما 
د   ر اين مجموعه، با د   ر د   ســت د   اشــتن فنــاوري توليد، 
برخــلاف توليد   كننــد   گان د   اروهاي شــيميايي نيازي به 
 وارد    كــرد   ن مــاد   ه اوليــه نــد   اريــم و به نوعــي خود 

  اتكا هستيم. 

لزوم حمايت از صنعت د   اروي بيولوژيك داخلي
به طور بســيار خلاصه و قابل فهم براي عمــوم، فرآيند    توليد    
د   اروهاي بيولوژيك به اين ترتيب اســت كه ما پروتئين هاي 
خاصي را متناسب با نياز د   ارويي د   ر سلول پرورش د   اد   ه و 
د   ر مرحله بعد    آن پروتئين ها را از سلول جد   اسازي و خالص 
مي كنيم و به صورت د   ارو د   ر د   رمان بيماري ها به كار مي بريم. 
د   اروهايي كــه ما توليد    مي كنيــم د   ر بيماری هاي خاص و 
اصطلاحا صعب العلاج مثل انواع سرطان يا بيماري هاي كليوي يا  
ام اس كاربرد    د   ارد    و د ر تمام د   نيا يك يا حد   اكثر د   و مشابه 
خارجي براي آنها هست. د   اروهاي مشابه خارجي با قيمت هاي 
بسيار بالاتر به بازار عرضه مي شوند    و د   ر نتيجه توليد    د   اخلي 

اين محصولات نه تنها از نظر قطع وابســتگي به خارج براي ما 
حائز اهميت است بلكه با توجه به قيمت بسيار مناسب د   اروي 
بيولوژيك توليد    د   اخل، از اين نظر هم كمك قابل توجهي به 
وضعيت اقتصاد   ي افراد    مبتلا و خانواد   ه هاي آنها مي شود    و 
آنها را از پرد   اخت هزينه هاي سنگين معاف مي كند   . اين فعال 
صنعت د   اروهاي بيولوژيك با بيان اينكه بيماري فقير و غني 
نمي شناسد    و د   ر صورتي كه د   ارو متناسب با توان مالي بيمار 
توليد    نشود    زند   گي بيماران به خطر مي افتد   ، خاطرنشان 
كرد   : اقلام د   ارويي بيولوژيك د اخلي با همان كيفيت د   اروي 
مشــابه خارجي قيمتي به مراتب نازل تر د   ارند    و گاه قيمت 
آنها 40 د   رصد    قيمت د   اروي خارجي است. اين د   ستاورد    
مهم كه توســط متخصصان د   اخلي و فرزند   ان اين مرز و بوم 
به د   ســت آمد   ه بايد    با قوانين حمايتي و اجراي د   رست و د   
قيق اين قوانين ارج گذاشته شود   . متاسفانه د   ر برخي موارد    

طي سال هاي گذشته از قبيل وارد   ات د   اروهاي مشابه بد   ون 
د   ر نظر گرفتن توليد    د   اخلي و بد   ون رعايت كرد   ن استاند   
ارد   ها و تســت هاي كيفي لازم اين حمايت زير سوال رفت اما 
 د   ر د   ولت جد يد    شــاهد    تحولات مثبت و حمايت از توليد   

 د   اخل هستيم. 

بازار روسيه را از د   اروي مشابه آمريكايي گرفتيم
خانم حامد   ي فــر با بيان اينكه هلد   ينگ ســيناژن علاوه بر 
تامين نيازهاي د   ارويي كشــور بازارهاي صــاد   راتي را نيز 
هد   ف گذاري كرد   ه اســت، مي افزايد   : واقعيت اين است كه 
د   اروهاي بيولوژيك توليد   ي ما توســط تمام متخصصان د 
اخلي مورد    تاييد    قرار گرفته انــد    و  د ر بازارهاي صاد رات 
نيز مراحل آزمايش و تست هاي مربوطه را با موفقيت پشت سر 

گذاشته اند  .

د ر حال حاضر ما د   ر بازار روســيه حضور بسيار موفقي د   اريم 
و د   اروهاي مشــابه آمريكايي را كه از برند   هاي جهاني هم به 
شــمار مي آيند    زير ســايه د   اروهاي ما قرار گرفته اند    و بازار 
روســيه را كاملا به ما واگذار كــرد   ه اند   . با كشــور تركيه هم 
 تعامل تجاري خوبي برقرار كرد   ه ايم و قرارد   اد   ي براي توليد    
د   اروهاي بيولوژيك تحت ليســانس ما د   ر اين كشور به امضا 
رسيد   ه است. اين افتخار بزرگي براي ايران است كه ما د   ر سطح 
بازارهاي صاد   راتي به عنوان صاحب اين فناوري و اعطا كنند   ه 
ليسانس توليد    د   اروهاي بيولوژيك شناخته مي شويم. به اين 
ترتيب افق صاد   راتي مطلوبي د   ر برابــر د   اروهاي بيولوژيك 
ما وجــود    د ارد    كه عــلاوه بر ايجــاد    ارزش افــزود   ه و ارز 
آوري براي كشــور مي تواند    جايگاه ايران را به عنوان كشوري 
 صاحب فنــاوري د   ر صنعت د   اروهاي بيولوژيك د   ر ســطح 

جهان مطرح كند   . 

با وجود    تحريم هم د   اروهاي بيولوژيك را بدون 
مشكل توليد    كرد يم

وي با اشاره به شــرايط تحريم و مشكلاتي كه اين شرايط براي 
صنعت د   اروي كشــور ما ايجاد    كرد   ، اظهار كرد   : صنعت د   
اروهاي شيميايي به د   ليل اينكه بخش زياد   ي از مواد    اوليه 
خود    را وارد    مي كند    د   ر اوايل تحريم د   چار مشــكلات جد   
ي شــد   ند    البته بعد كانال هايي ايجاد    شد    و محد   ود   يت 
تحريم ها براي صنايع د   ارويي كمتر شد    اما د   ر همان مقطعي 
كه تحريم جلوي انتقال پول و مواد    اوليه د   ارو را گرفت كمبود    
برخي اقلام د   ارويي د   ر كشور محسوس بود   . نكته جالب توجه 
اينكه د   ر شرايط تحريم صنعت د   اروي بيولوژيك دچار مشكل 
نشــد    و بيماراني كه نيازمند    د   اروهاي ما بودند    كمبود  ي 
احساس نكرد   ند    و آن هم به د ليل بومي بود   ن فناوري و قطع 

وابستگي ما به خارج د   ر اين د   اروها بود   . 

»كسبوكار«ازوضعيتتوليدوبازارداروهايمخصوصبيمارانخاصگزارشميدهد

شكسته شدن قيمت داروهاي بيولوژيک با توليد داخلي
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اســتاندار البرز گفت : عظمت و شکوه این انقلاب که 
مرهون خواســت و اراده مردم است وحامی مدیرانی 
هســتم که فراتر از اختیارات خود برای حل مسائل 
مردم قدم برمی دارند. نماینده عالی دولت در استان 
البرزافــزود : در چهارباغ ۷ محله محروم شناســایی 
شده و باید هر سال بیش از ۱۰ کار ویژه برای این محله 
ها در دســتور کار قرار گیرد، به نوعی که برای مردم 

ملموس باشد.
 مجتبی عبداللهی در شورای اداری شهرستان چهارباغ 
که همزمان با نخستین روز از دهه مبارک فجر در سالن 
جلسات فرمانداری این شهرستان روز پنجشنبه ۱۲ 
بهمن ماه ۱۴۰۲ برگزار شد، ضمن گرامیداشت دهه 
مبارک فجر و چهل و پنجمین سالروز پیروزی انقلاب 

شکوهمند اسلامی و تبریک اعیاد ماه رجب، اظهار کرد: 
باید روایت گر و تبیین گر دستاوردهای نظام و انقلاب 
باشیم و عظمت و شکوه این انقلاب که مرهون خواست 

و اراده مردم است، به جهانیان نشان دهند.
وی ادامه داد: مدیران استان همواره بدنبال تکریم و 

احترام و تلاش برای کسب رضایتمندی مردم باشند.
عبداللهی گفت: مشکلات و مســائل وجود دارد ولی 
برنامه های دولت و به تبع استان نیز شتابان در حال 

حرکت به سوی پیشرفت و آبادانی کشور است. 
عبداللهی افزود: ادارات و دســتگاه ها با کوتاه کردن 
فرآیند های اداری، امور مردم را تسهیل و تسریع کنند 

و از سخت گیری های بی مورد پرهیز کنند.
وی گفت: اگر با هدف حل مشــکلات مردم و کسب 
رضای خداونــد متعال کاری را انجــام دهیم، هرگز 
مواخذه نمی شویم. استاندار البرز افزود: حامی جدی 
مدیرانی هســتم که فراتر از اختیارات و وظایف ذاتی 
خود برای حل مسائل و دغدغه های مردم قدم برمی 

دارند.
وی گفت: باید بر روی اولویت های شهرستان با توجه 
به مطالبه و نیاز مردم متمرکز شوید و با توجه به اهمیت 

نسبت به حل موانع اقدام شود.
عبداللهی افزود: در چهارباغ ۷ محله محروم شناسایی 

شده و باید هر سال بیش از ۱۰ کار ویژه برای این محله 
ها در دســتور کار قرار گیرد، به نوعی که برای مردم 
ملموس باشــد. وی گفت: احداث و ایجاد گلخانه ها 
در اراضی فاقد ســند نیز بلامانع است و اخذ مجوز و 
پروانه تاسیس نیز در خلال و روند راه اندازی گلخانه 
دنبال شود. استاندار البرز افزود: تغییر کاربری اراضی 
کشاورزی از جمله مشــکلاتی است که گریبان گیر 
استان شده بنابراین با راه اندازی گلخانه ها می توان 

این روند را کنترل کرد.
وی گفت: در شهرستان چهارباغ این ظرفیت وجود 
دارد که بخش بالایی از اراضی آن به گلخانه تبدیل شود 
و مسئولان شهرستان باید برای این امر اقدام و برنامه 
ریزی کنند. عبداللهی افزود: طی دوسال اخیر تحولات 
بزرگی در تقویت زیرساخت ها و سرانه ها صورت گرفته 

و این روند ادامه دارد. 
وی گفت: اکنون ۷۰۰ تخت بیمارستانی به مجموعه 
بهداشت و درمان استان اضافه شده و این رقم تا پایان 

دولت سیزدهم به هزار و ۵۰۰ تخت می رسد.
استاندار البرز افزود: با توجه به اینکه در البرز برای نیل 
به نرم کشــوری باید هزار و ۵۰۰ مدرسه ایجاد شود 
ساخت ۲۰۰ مدرسه را در دســتور کار قرار دادیم و 

تاکنون ۱۰۰ مدرسه محقق شده است.

رییس سازمان جهاد کشاورزی چهارمحال و بختیاری در 
نشست با خبرنگاران به مناسبت دهه فجر گفت: در هفته 
جهاد کشاورزی، هفته دولت و دهه فجر انقلاب اسلامی 
۸۹ طرح کشاورزی با اعتباری بالغ بر ۶۵۱ میلیارد تومان 
در این اســتان به بهره برداری می رسدهمچنین زمینه 
اشتغال ۱۴ هزار و ۷۰۰ نفر با سرمایه گذاری ۶ هزار و ۵۱۰ 

میلیارد ریال در استان فراهم شد.
وی با اشــاره به افزایش ۲۷۴ درصدی اعتبارات تملک 
دارایی های ســرمایه ای جهاد کشــاورزی چهارمحال 
و بختیاری نسبت به دولت گذشــته گفت: تسهیلات 

بخش کشاورزی نسبت به سال قبل ۱۲۰ درصد رشد 
داشته است.

 برزگربهره برداران بخش کشاورزی را ۸۳ هزار نفر دانست 
و اظهار داشت: تعهد اشتغال یک سال گذشته در استان 
۲ هزار و ۶۰۰ نفر بوده که تاکنون ۹۱ درصدآن در سامانه 
رصد ثبت شده است و تا پایان امسال ۱۰۰ درصد تعهد 

اشتغال محقق می شود.
رییس سازمان جهاد کشاورزی چهارمحال وبختیاری 
گفت: بیش از ۹۳ درصد برنامه الگوی کشت در استان 
محقق شــده و برنامه جهــش تولیــد در دیمزارها از 

موضوعاتی است که سال گذشته با ۳۰ هزار هکتار آغاز 
شده است.

برزگر با اشــاره به برنامه احداث ۴۳ مجتمع دامپروری 
برای ۴۳ شهر چهارمحال و بختیاری خاطرنشان کرد: 
مطالعات مربوط به ۱۵ مجتمع دامپروری به مساحت 

۳۶۰ هکتار آغاز شده است.
برزگر اضافه کرد: بیش از ۴ هزار تن شکر و برنج در استان 
ذخیره سازی انجام شده اســت و مشکلی برای کمبود 

کالاهای مورد نیاز وجود ندارد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی چهارمحال و بختیاری 

با اشاره به تامین میوه عید نوروز و خرما برای ماه مبارک 
رمضان، تصریح کرد: بیش از پنج تن خرما و میوه شب 
عید خریداری شده اســت که نیمه دوم اسفندماه ۱۵ 

درصد پایین تر از قیمت بازار توزیع می شود.

ســاری- مدیرعامل برق منطقــه ای مازندران و 
گلستان گفت: ظرفیت پست های فوق توزیع برق 
در این مناطق از ۳۰۰ مگاوات در قبل از انقلاب به 

۲۰ هزار مگاوات رسیده است.
کوروش موسوی در گفت وگو با خبرنگاران با بیان 
اینکه قبل انقلاب در کل کشــور ۷ هزار مگاوات 
نیروگاه نصب شــده بود، گفت: اکنون این آمار به 
حدود ۹۶ هزار مگاوات رســیده و نشــان دهنده 
رشد بالا در احداث نیروگاه ها و توسعه شبکه است.

وی با اشاره به اینکه حدود ۳۰۰ مگاوات ظرفیت 

نصب شده پست های فوق توزیع در قبل از انقلاب 
بوده اســت، افزود: در حال حاضر ایــن عدد در 
استان های مازندران و گلستان به بالای ۲۰ هزار 

مگاوات رسیده است.
موسوی خاطرنشان کرد: طول خطوط ما به ۶ هزار 
کیلومتر رسیده و در طی دولت سیزدهم تنها در 
مازندران بالغ بر ۴ هزار میلیــارد تومان پروژه را 
افتتاح کردیم که در کل دو استان به ۷ هزار و ۵۰۰ 

میلیارد تومان می رسد.
مدیرعامل بــرق منطقه ای مازندران و گلســتان 
تصریح کرد: به ســبب مشــکلی کــه در احداث 
نیروگاه های بزرگ داریم، شبکه را توسعه دادیم 

و خطوط تبادلی بین استان هارا تقویت کردیم.
وی ادامــه داد: برنامه ما این اســت که جایگزین 
نیروگاه هایی که نداریم، خط انتقال ۴۰۰ کیلو ولت 

بین قزوین و تنکابن را احداث کنیم.
این مسئول با عنوان اینکه خط انتقال ۴۰۰ کیلو 
ولت بین نیروگاه شــهید رجایی قزوین و پســت 
جدیدالاحداث تنکابن امکان انتقال ۲ هزار مگاوات 

را به سمت مازندران و غرب مازندران دارد، اظهار 
کرد: کمبود حدود ۳ هــزار مگاوات که از خطوط 

تبادلی ما می آیند را جبران می کند.
موسوی با اذعان به اینکه این خط ۴۰۰ کیلوولت 
در دســت احداث، از تنکابن به حسن کیف ادامه 
خواهد یافت، یادآور شــد: حدود ۹۰ کیلومتر از 
قزوین به تنکابن و حدود ۶۵ کیلومتر از تنکابن به 

حسن کیف ادامه می یابد.
وی بیان کرد: بالغ بر ۸ هــزار میلیارد تومان برای 
احداث خط انتقــال ۴۰۰ کیلوولت بین تنکابن و 
قزوین و همچنین امتداد آن به حسن کیف سرمایه 

گذاری شده است.
مدیرعامل بــرق منطقه ای مازندران و گلســتان 
ذکر کرد: پــروژه ای که اکنون در دســت احداث 
داریم، پــروژه ی خط انتقــال ۴ و ۶ مداره ۲۳۰ و 
۶۳ کیلوولت بین رویان و محمودآباد به طول ۴۲ 
کیلومتر و ۱۸۶ کیلومتر مدار که امکان انتقال هزار 

و ۶۰۰ مگاوات توان را خواهد داشت است.
وی افزود: هزینه احداث خط ۲۳۰ و ۶۳ کیلو ولت 

رویان به محمودآباد و پست ۲۳۰ به ۶۳ کیلوولت 
محمودآباد حدود ۲ هزار میلیارد تومان است که 

امیدواریم تا پیک سال آینده محقق شود.
این مســئول گفت: پروژه بــزرگ دیگری که در 
منطقه در حال اجرا اســت، توسعه پست ۴۰۰ به 
۲۳۰ بــه ۶۳ کیلوولت مرکز مازنــدران بوده که 
ظرفیت آن را دو برابر خواهیم کرد و از حدود ۸۳۰ 
مگاولت آمپر به حدود هــزار و ۵۷۵ مگاولت آمپر 

خواهیم رساند.
کوروش موسوی اظهار کرد: ۹ هزار میلیارد تومان 
پروژه را برای دهه فجر کلنگ زنی خواهیم کرد و 
تا قبل از پایان سال پروژه هارا شروع خواهیم کرد 
و این پروژه ها حجم شــبکه مارا ۲۵ درصد ارتقا 

خواهد داد.
وی یادآور شــد: قابلیت دسترسی شبکه ما ۰.۹۹ 
اســت و ما این عدد را به ۰.۹۹۹ خواهیم رساند تا 
حداکثر دسترسی را مردم با حداقل خروج شبکه 
و قطعی شبکه ناشی از هرگونه اتفاق غیرمترقبه 

را داشته باشند.

استاندار البرز:

مدیران استان با کوتاه کردن فرآیند اداری ،امور مردم را تسهیل کنند

بهره برداری از ۸۹ طرح کشاورزی هم زمان با دهه فجر در چهارمحال و بختیاری

مدیرعامل برق منطقه ای مازندران و گلستان:

ظرفیت پست های فوق توزیع برق مازندران و گلستان افزایش یافت
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استان ها

برپایی میز خدمت اداره کل بنیاد شهید 
و امور ایثارگران استان در محل مصلی 

شهر ایلام به مناسبت دهه فجر
میز خدمت اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
استان در محل مصلی شهر ایلام برپا شد.  ایلام- به 
گزارش روابط عمومی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
استان ایلام، با حضور جمال اسدی مدیر کل بنیاد 
شهید و امور ایثارگران استان و مظفری رییس بنیاد 
شهید شهرستان ایلام،به مناسبت چهل و پنجمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و آغاز ایام الله دهه 
مبارک فجر، میز خدمت مردمی در محل مصلی 
شهر ایلام برپا شــد.  این میز خدمت در راستای 
تحقق تکریــم ارباب رجوع، ارتباط مســتقیم و 
دسترسی بی واسطه مردم به مسئولین و  رسیدگی 
به مشکلات جامعه هدف برگزار شده است. در این 
میز خدمت تعدادی از جامعه هدف بنیاد شهید و 
امور ایثارگران استان به طور مستقیم و چهره به 
چهره با مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 

ایلام مشکلات خود را مطرح کردند.

مدیر کل تعاون روستایی ایلام؛
ایلام پایلوت اجرای طرح توانمند 
سازی تعاونی های تولید کشور شد

ایلام- مدیر کل تعاون روستایی ایلام گفت: استان 
پایلوت اجرای طرح توانمند ســازی تعاونی های 
تولید در کشور شد. حمیدر شــکری با اعلام این 
خبر اظهار داشت: در جلسه شورای راهبری طرح 
توانمند سازی تعاونی های تولید که در اراضی ۵۵۰ 
هزار هکتاری احیاء و توسعه و طرح سامانه رودخانه 
های مرزی و گرمسیری کشور با حضور نمایندگان 
وزارت نیرو و جهاد کشاورزی در سازمان مرکزی 
تعاون روستایی کشور بر گزار گردید، اجرای طرح 
توانمندسازی تعاونی های تولید در بخش کشاورزی 
استان که با هدف بهره برداری بهینه از منابع آب و 
افزایش کمی و کیفی تولید محصولات کشاورزی در 
دست اقدام تعاون روستایی استان می باشد، بعنوان 

طرح پایلوت کشور انتخاب گردید.
وی افزود: انسجام دادن به تشکل های تعاونی تولید 
استان، به روز کردن تشکیلات آنها و پایکار بودن 
این تعاونی ها، استان ایلام را پیش قدم در اجرای 
این پروژه نسبت به سایر استان ها نموده است. مدیر 
کل تعاون روستایی ایلام گفت: این طرح در ۵۰ هزار 
هکتار از اراضی کشاورزی آبی استان با عنوان طرح 
احیا و توسعه کرخه ایلام و ۳۰ هزار هکتار از اراضی 
رودخانه های مرزی و سامانه گرمسیری در حال 
پیگیری و اجرا می باشد. شکری در پایان عنوان کرد: 
تعاون روستایی استان مصمم است تا با اجرای کامل 
این طرح، تحولی در صنعت کشاورزی استان بویژه 
کنترل مدیریت بهینه تحویل و توزیع حجمی آب 
کشاورزی در سطح مزارع آبی و با استفاده از الگوی 

کشت مناسب ایجاد نماید.

تقدیر مدیــرکل ســازمان 
بازرسی اســتان از جناب اقای 
دانیالی مدیر بانک سپه استان 

چهارمحال و بختیاری  

در جلســه مدیران اقتصادی استان که با حضور 
آقایان منزوی معاونت محترم اقتصادی استانداری 
، احمدی مدیرکل سازمان بازرسی استان ، مرادی 
مدیرکل اقتصادی اســتانداری و مدیران شبکه 
بانکی استان برگزار گردید ، آقای احمدی با اهدای 
لوح تقدیر از فعالیت های شــبانه روزی مدیریت 
بانک سپه استان چهارمحال و بختیاری در راستای 
همراهــی و تامین نیازهای جامعــه ، حمایت از 
سرمایه گذاری با هدف ایجاد اشتغال ، محرومیت 
زدایی و افزایش ســرانه تولید که یکی از اهداف 

دولت خدمت گذار می باشد ، تقدیر نمودند .

اخبار

مدیرکل راه آهن شــمال 
گفت: در ۲ ســال گذشته 
تاکنون در تلاش هستیم 
تا در تیرتاش یــک پایانه 
صــادرات و واردات ریلی 

راه اندازی کنیم.
رحمان معصومی در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: 
راه آهن شمال از سوزن خروجی ایستگاه گرمسار 

شروع و تا سوزن ورودی گلوگاه ادامه دارد.
وی افزود: طول خط آهن شــمال ۳۱۰ کیلومتر و 
دارای هزار و ۵۰۰ پل و آب رو ، ۹۵ تونل، ۴۵ گذرگاه 

هم سطح با جاده است.
مدیــرکل راه آهن شــمال گفت: شــعار راه آهن 
جمهوری اســلامی ایران راه آهن توانمند و ایران 
قدرتمند است که تلاش مان بر این است که به این 

شعار مهم برسیم.
معصومی بیان کرد: خطوط ریلی راه آهن به طول 
۳۱۰ کیلومتر نیازمند بازســازی بود که اقدامات 
بازسازی انجام و به تعداد ۲۲ ایستگاه بهسازی شد.

وی با اشــاره به اینکه در ۴۰ ســال گذشته پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی، احداث خط آهن گرگان 
به اینچه برون برای دســتیابی و جهــت اتصال به 

کشورهای آسیای میانه اتصال پیدا کرد.
مدیرکل راه آهن شــمال با بیان اینکه مقاوم سازی 
پل ها از مهم ترین نقاط ویژه راه آهن اســت، گفت: 
تمامی این پل ها مقاوم سازی شــدند و با توجه به 

اینکه قبل از انقلاب راه آهن ارتباطاتش با ســیم 
هوایی بود، در چند سال گذشــته مسیر را بر روی 
فیبر نوری انتقــال دادند و اتصــالات و ارتباطات 

تصویری را با مرکز داریم.
معصومی با اشــاره به اینکه تمام خطوط سیم های 
هوایی و تیرک هــای هوایی در چند ســال اخیر 
جمع آوری شد ، بیان کرد: ایســتگاه رستم کلا در 
چندسال گذشــته احداث شــده و قبل از انقلاب 

اسلامی وجود نداشته است.
وی ادامه داد: فاصله رســتم کلا تا بنــدر امیرآباد 

بــه طــول ۲۰ کیلومتــر جهــت اتصــال بندر 
امیرآبــاد به شــریان ریلــی راه آهــن جمهوری 
اســلامی بود که خوشــبختانه ریل ۲۰ کیلومتر 
 وصل شــد و ما امروزه از بندر امیرآبــاد صادرات و 

واردات انجام دهیم.
مدیرکل راه آهن شمال یادآور شد: افزایش خطوط 
ایستگاه ها مثل ایستگاه های شیرگاه، زرین دشت، 
نوبخت و رستم کلا پس از انقلاب اسلامی انجام شد 
و احداث خط فرعی از ایستگاه نوبخت به کارخانه 

فولاد البرز ایرانیان صورت گرفت.

معصومی با بیان اینکه در طول این ۴۰ سال حدود 
۷۰ زیرگذر و روگذر ماشــین رو در راه آهن شمال 
احداث شــد، گفت: این اقدامات نقاط بالادست را 
به پایین دســت وصل کرده که این کار بسیار مهم 

بوده است.
وی با اشاره به اینکه مطالعه برق سازی محور شمال 
از اینچه برون تا گرگان با همکاری کشــور روسیه 
انجام شد، گفت: در سنوات قبل انقلاب ما قطاری 
به نام ساری به مشهد یا ساری به تهران نداشتیم، اما 
امروزه قطار ریل باس جهت اعزام مسافران به حومه 
مثل سوادکوه از پل سفید تا گرگان و از فیروزکوه تا 

گرمسار را داریم.
مدیرکل راه آهن شــمال افزود: در ۲ سال گذشته 
تاکنون در تلاش هســتیم تا در تیرتاش یک پایانه 

صادرات و واردات راه اندازی کنیم.
معصومی یادآور شد: خطوط ریلی در نیروگاه شهید 
ســلیمی در نکا وجود داشــت که حدود ۳۰ سال 
استفاده و دچار فرسودگی شــد و به دلیل احتمال 

سانحه به طول ۷۰۰ متر بازسازی کامل انجام شد.
وی ادامه داد: با همکاری شــهرداری قائمشــهر 
زیرگذری به ارتفاع ۸ متر در عرض ۵ متر برای اولین 
بار در راه آهن شمال نصب شــد که این روگذر به 

صورت رفت و برگشت است.
مدیرکل راه آهن شمال با اشــاره به اینکه  پوشش 
رادیویی در مناطق کوهستانی وجود ندارد، گفت: 
به همین دلیل ۱۰ ایســتگاه در راه آهن شمال به 
وجود آوردیم تا پوشش رادیویی را بتواند به صورت 

کامل انجام دهد.

مدیرکل راه آهن شمال مطرح کرد:

پیگیری راه اندازی پایانه ریلی صادرات و واردات در شرق مازندران

مدیرکل نوسازی مدارس اردبیل در تور رسانه ای:
افتتاح۲۳ پروژه مدرسه سازی 

اردبیل در دهه فجر
مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس استان 
اردبیل در تور رسانه با اصحاب رسانه استان اردبیل 
گفت: همزمان با ایام الله دهه فجر ۲۳ پروژه در قالب 
۱۱۵ کلاس درس با زیربنــای ۱۷ هزار متر مربع به 
بهره برداری می رســد. تایماز نیوز به گزارش روابط 
عمومی اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
استان اردبیل ، بهزاد محمدی در تور رسانه ای از پروژه 
های در حال اجرا استان اظهار داشت: نظام تعلیم و 
تربیت اصلی ترین رکن جمهوری اسلامی ایران است 
و تحول کیفی و ارتقــای توانمندی ها در این بخش 
جز رویکردهای مهم به شــمار می رود که ما سعی 
می کنیم در حوزه مدرسه سازی، مدارسی با معماری 
ایرانی، اسلامی احداث و با کیفیت بالا تحویل آموزش 
و پرورش دهیم. محمدی در بخش دیگری از سخنان 
خود بیان کرد: سازمان نوسازی مدارس همزمان با 
چهل و پنجمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ۹۵۰ 
پروژه آموزشی و پرورشی را در سراسر کشور افتتاح و 
به بهره برداری می رساند تا این پروژه ها تحویل آموزش 

و پرورش شده و نسل آینده در آن تحصیل کنند.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان 
اردبیل با اشاره به نقش خیرین مدرسه ساز بیان 
کرد:از توجــه و همت خیریــن قدردانیم چراکه 
خیرین برای آینده کشور سرمایه گزاری می کنند 
و تربیت نسل آینده در مدارســی که با یاری آنها 

ساخته شده است، صورت می گیرد.
محمدی درخصوص پروژه دارالفنون عنوان کرد: این 
پروژه جزو شــاخص ترین پروژه های کشوری است 
که با زیربنای ۱۰هــزار مترمربع در قالب ۳۰ کلاس 
درسی به همراه سالن ورزشی و آفمی تئاتر و … از 
قبل مسئولیت اجتماعی بنگاه های اقتصادی توسط 
بانک پاسارگاد احداث و پیشرفت فیزیکی ۹۵ درصدی 
دارد. وی تصریح کرد: از پروژه های افتتاحی در دهه 
فجر در سطح استان ۲۳ پروژه با ۱۱۵ کلاس درس با 
زیربنای ۱۷هزار و ۵۶۶مترمربع آماده افتتاح خواهد 
شد. مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان 
اردبیل گفت: در ایام هفته دولت امسال نیز نوسازی 
مدارس استان ۲۷ پروژه را در قالب ۱۰۲ کلاس درس 
تکمیل و تحویل آموزش و پرورش داد که زیربنای آن 
۱۰ هزار و ۳۴۸ متر مربع بوده است. محمدی افزود: 
۱۹۸ پروژه در سطح استان به همت نوسازی و خیرین 
در حال اجرا است و در مجموع نوسازی مدارس استان 
امسال ۵۰ پروژه را تکمیل و با همراهی خیرین تحویل 
آموزش و پرورش داده است. وی با گرامیداشت دهه 
فجر و سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی خاطرنشان کرد: 
نوسازی مدارس در دوره جدید خود سعی می کند تا 
کیفی سازی را بر همه اولویت ها ترجیح داده و کمبود 
فضاهای آموزشــی را در این اســتان برطرف کند. 
مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس استان 
اردبیل اضافه کرد: مدارس اســتان جزو ساختمان 
های ایمنی کافی در برابر حوادث غیرمترقبه دارد. این 
بینانگر دقت و کیفیت در ساخت پروژه ها است که در 
تمامی مراحل از طراحی تا اجرا، مورد توجه مهندسین 
اداره کل نوسازی مدارس استان اردبیل بوده است. 
محمدی گفت: تمام تلاش ما بر این است تا در حوزه 
عمرانی و اجرایی کیفی تریــن پروژه ها را با همراهی 
مهندســان و اکیپ های نظارتی ســاخته و تحویل 
آموزش و پرورش دهیم تا نسل آینده در بهترین فضا 

تحصیل و تهذیب خود را انجام دهند.

اخبار

استان ها
News kasbokar@gmail.com

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۱۴۰۰۲۹۵۷ مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۴ هیات کاداستر کشاورزی موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ناهید قیسوندی 
فرزند امین بشماره شناسنامه ۳۲۴۰۸۶۸۶۳۶ صادره کرمانشاه در یک قطعه زمین مزروعی 
به مساحت ۳۳۴۴.۴۴ مترمربع از پلاک ۱ و ۳ فرعی از ۲۷ اصلی مفروز و مجزی شده واقع در 
روستای حسین آباد خریداری از مالک رسمی آقای احمد مرادی محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱۱/۰۱
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۱۱/۱۵

سجاد مویدی
رئیس ثبت اسناد و املاک

۳۴۲۲/م الف/۱۲
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

معرفي 10 زن قدرتمند آي تي 
قدرتمندترين و برترين زنان حوزه  آي تي و فناوري  ميلادي معرفي شدند. 

* سوزان وجيسكي
مديرعامل كمپاني يوتيوب كه يكي از بزرگ ترين كمپاني  هاي جهان 
محسوب مي شود در سال ۱۹۹۹ به گوگل پيوست. در پس تمام 
تبليغات شــركت گوگل از جمله Analytics، Adsense و... 
مي توان ردپايي از وجيســكي يافت. وي همان شخصي است كه 
گاراژش را به سرگي برين و لري پيج اجاره داد تا بتوانند فعاليت هاي 
خود را انجام دهند. وي درحالي به عنوان سومين زن برتر حوزه  آي تي در سال ۲۰۱۴ 
ميلادي معرفي شد كه عنوان دوازدهمين زن ثروتمند دنيا را نيز از آن خود كرده بود. 

* شريل سندبرگ
خالق »لين-اين« )Lean-In(، مدير اجرايي فيسبوك و يكي از 
ثروتمندترين زنان سيليكن ولي است. سندبرگ، فارغ التحصيل 
دانشــگاه هاروارد بوده و نخستين زني اســت كه به هيات مديره 
فيسبوك پيوست. بسياري از موفقيت هاي فيسبوك را مي توان به 
درك روشن او از اقتصاد نسبت داد. اين سندبرگ بود كه به فيسبوك 
كمك كرد همگاني شود و جريان نقدينگي ديجيتال اين كمپاني را نيز بسيار توسعه داد. 
سندبرگ از سال ۲۰۰۸ ميلادي به عنوان مدير بخش عمليات وارد شركت فيسبوك 

شد. وي در سال ۲۰۱۴ ميلادي نيز به عنوان برترين زن حوزه آي تي نام گرفته بود. 

* ماريسا ماير
ماير ۴۰ ساله حدودا 3 سال است كه به عنوان مديرعامل ياهو 
منصوب شده است. وي درحالي به عنوان يكي از 5 زن برتر 
سال ۲۰۱۴ ميلادي معرفي شده بود كه در رتبه بندي مجله 
فوربز نيز هجدهمين زن مشهور و ثروتمند دنيا لقب گرفته 
بود. وي يكي از جوان ترين مديران تكنولوژي است. ماريسا 
ماير در سال ۲۰۱5 ميلادي نيز به عنوان يكي از برترين هاي اين حوزه معرفي 

شده است. 

* اورسولا برنز
رئيس و مديرعامل شركت زيراكس )Xerox(، نخستين مديرعامل 
زن آمريكايــي - آفريقايي   تباري اســت كه به رياســت يكي از 
شركت  هاي منتخب مجله سالانه فورچون )Fortune( منصوب 
شده كه 5۰۰ شركت بزرگ آمريكا را رده  بندي مي كند. زيراكس از 
شركت  هاي پيشرو جهان در بخش مديريت اسناد است كه در زمينه 
توليد و فروش پرينترهاي رنگي و سياه  و سفيد، سيستم  هاي چندمنظوره، دستگاه هاي 
فتوكپي، توليد دستگاه هاي چاپ ديجيتال و ساير خدمات مربوط به اين حوزه فعاليت 

دارد. 

* شر وانگ
شر وانگ، رئيس هيات مديره و مديرعامل HTC سابقه درخشاني 
در صنعت الكترونيك داشته است. ذكاوت و نگرش استراتژيك او در 
زمينه تكنولوژي و كارآفريني باعث شــد تا وي نقش مهمي را در 
تاســيس تعداد زيادي از شــركت هاي تجاري در زمينه فناوري 

اطلاعات داشته باشد. 

* ويرجينيا رومتي
ويرجينيا كه اغلب با اسم جيني رومتي خطاب مي شود، نخستين 
مديرعامل زني است كه در شــركت IBM منصوب شد. رومتي 
توانست رتبه دوم موفق ترين زن حوزه  آي تي در سال ۲۰۱۴ را به 
خود اختصاص دهد و اين موضوع در حاليست كه وي مقام دهمين 
زن ثروتمند دنيا را نيز از آن خود كرده بود. اختصاص دوباره برترين 
زن حوزه آي تي  نشان از تلاش ها و كوشش هاي ويرجيني براي ارتقای رتبه  آي.بي. ام 

دارد. 

* مگ وايتمن
 HP وايتمن حدودا ۴ سال اســت كه به عنوان مديرعامل شركت
منصوب و معرفي شده است. وي درحالي به عنوان پنجمين زن برتر 
حوزه آي تي در سال ۲۰۱۴ ميلادي معرفي شده بود كه پيش از آن 
نيز عنوان بيستمين زن ثروتمند دنيا را از آن خود كرده بود. وي در 
زماني كه مديريت اچ پي را پذيرفت، سهام اين شركت سير نزولي را 
طي مي كرد اما اين كمپاني با ورود وايتمن توانســت دوران متفاوتي را تجربه كرده و 

شاخص سهام آن نيز روزبه روز افزايش پيدا كرد. 

* سفرا كاتز
سفرا كاتز به مدت ۱۶ سال در كنار موســس و مديرعامل اوراكل 
)Oracle( لاري اليسون )Larry Ellison( به فعاليت پرداخته و 
در سال ۲۰۱۴ ميلادي تبديل به يكي از كمك موسسان اين كمپاني 
شد. او قبل از مديرعامل شدنش در منصب هاي رياست و مدير مالي 

اوراكل نيز فعاليت كرده بود. 

* سندي كارتر
مدير اجرايي و يكي از مهره هاي كليدي كمپاني IBM است كه نقش 

مهمي را در فعاليت هاي اين كمپاني ايفا مي كند. 

* آنجلا آهرنس
بعد از مديرعامل شدن تيم كوك در كمپاني اپل، او نخستين 
زني بود كه به تيم رهبري اين كمپاني پيوست. او در طول 
دوران كاري خود در كمپاني هاي مشــهور و بزرگي مانند 
 Donna( دانا كران اينترنشــنال ،)Burberry( بربري
 Liz Karan Internationa(، ليــز كليبــورن )
Henri Bendel( فعاليــت   Claiborne( و هنــري بنــدل )

داشته است.

معرفی

اصطلاح »دوركاري« بيش از ۴۰ ســال قدمــت دارد اما 
فراگير شدن آن در ميان تعداد زيادي از افرادي كه از منزل 
به صورت تمام وقت كار مي كنند تا همين اواخر ميسر نشده 
بود. امروزه با تغيير ديدگاه ها نسبت به دوركاري و همچنين 
پيشرفت فناوري هاي مختلف، به نظر مي رسد خيلي ها 
سعي دارند خود را با چنين موقعيتي تطبيق دهند. جفري 
جيمز درحال حاضر بيش از ۱۰ سال است كه فقط از اتاق كار 
خود واقع در منزلش كار كرده است. او براي كساني كه قصد 
دارند اين شيوه را براي كار كردن انتخاب كنند، ۱۰توصيه 

دارد كه مي توانيد آنها را در ادامه مطلب از نظر بگذرانيد. 

۱- سعي كنيد از سكوت لذت ببريد
كار كردن در يك دفتر كار در كنار همكاران احســاس 
همبستگي خاصي به شما مي دهد كه هنگام كار كردن در 
منزل از آن بي بهره خواهيد بود. دوركاري يا كار از منزل 
يعني بايد ساعت هاي متمادي از روز خود را تنها مشغول 
كار باشيد. از اين رو شــايد بهتر باشد سعي كنيد از اين 

سكوت و آرامش حداكثر لذت را ببريد. 

۲- ساعات كاري خود را كاهش دهيد
كارمندان دفاتر معمــولا براي رفت وآمــد، گپ وگفت با 
همكاران، جلســات بي نتيجه و دركل »مشــغول به نظر 
رسيدن« وقت زيادي صرف مي كنند. شما با كار در منزل، از 
اين وقت هاي تلف شده نخواهيد داشت. بنابراين مي توانيد در 
نصف زمان صرف شده در محل كار، دو برابر كار انجام دهيد و 

به اين ترتيب از تعداد ساعات كاري خود بكاهيد. 

۳- بيرون از منزل كار نكنيد
افرادي كه تصميم مي گيرند خارج از محل كار مشغول 
باشــند، گاهي از مكان ديگري مثل كافه يا هر جايي با 
واي فاي مجاني ســر درمي آورند. علت آن مي تواند اين 
باشد كه دلشان براي هياهوي محيط كار تنگ مي شود اما 
بهترين كار اين است كه ياد بگيريد تنهايي و سكوت كار در 

منزل را دوست داشته باشيد و از آن لذت ببريد. 

۴- از آشپزخانه دور بمانيد  
باوجود وسوسه اي كه براي رفتن به آشپزخانه و خوردن 
ميان وعده هاي مختلف به سراغ تان مي آيد، بهتر است در 
اتاق خود باقي بمانيد. براي اجتناب از اضافه وزن هم كه 

شده بر اين ميل خود چيره شويد و در عوض وعده هاي 
غذايي معمول خود را از دست ندهيد. 

۵- حساب زنگ تفريح هاي خود را داشته 
باشيد

از آنجايي كه در منزل كسي بالاي سر شما حضور ندارد 
تا زيرچشــمي حركات تان را زيرنظر بگيرد و كارتان را 
چك كند، شايد دلتان بخواهد چند ساعتي را در روز به 
بازي هاي رايانه اي، گردش روي اينترنت، تماشاي فيلم 
يا كارهايي از اين دســت اختصاص دهيد. فقط توصيه 
مي شود براي اينكه زمان كلي تفريح از دست تان درنرود، 

تايمري به اين كار اختصاص دهيد. 

۶- از كار كردن در اتاق خواب اجتناب كنيد
اگر دفتر كار خود را در اتاق خواب تان ايجاد كنيد، درنهايت به 

بي خوابي دچار خواهيد شد. در عوض محل خواب شبانه خود 
را كاملا از محل كار كردن تان دور نگه داريد. از پاسخ دادن به 

ايميل ها و پيام هاي كاري در رختخواب نيز بپرهيزيد. 

۷- تماس هاي تلفني تان را محدود كنيد
احتمال زيادي وجود دارد كه در ابتداي اين راه، براي دررفتن از زير 
كار سعي كنيد از طريق تلفن با خانواده و دوستان خود پرحرفي 
كنيد.  اما بعد از مدتي درخواهيد يافت كه برقراري تماس هاي 
تلفني با مدت زمان محدود و در ساعات معين به مراتب نتيجه 
بهتري خواهد داشــت. به اين ترتيب بهــره وري خود را حفظ 

خواهيد كرد و وقت ديگران را نيز كمتر خواهيد گرفت. 

۸- اتاق كارتان را مرتب نگه داريد
از آنجا كه حفظ ظاهر در محل كار خانگي چندان اهميتي 
ندارد، اتاق كار شما ممكن است به راحتي تبديل به يك 

زباله دان بزرگ و نامرتب شود. اين آشفتگي درنهايت جلوي 
كار كردن شما را خواهد گرفت. بنابراين پيش از آنكه كار به 

جاهاي باريك بكشد، همه چيز را مرتب نگه داريد. 

۹- اسباب راحتي خود را فراهم كنيد
استفاده از ميز و صندلي مناسب و راحت، تنظيم نور نمايشگر و 
برخورداري از چند فضاي كاري مختلف بنا به اقتضاي شخص 

شما مي تواند كار كردن را براي تان بسيار آرامش بخش كند. 

۱۰- به اين شرايط عادت نكنيد
شرايط كاري و موقعيت شغلي فعلي شما ممكن است براي 
اين نوع كار كردن مناسب باشد اما هيچ كس نمي تواند باقي 
ماندن شــرايط به همين منوال را تضمين كند. بنابراين 
هميشه به ياد داشته باشيد ممكن اســت روزي دوباره 

حضور شما در محل كار به يك الزام تبديل شود. 

۱۰ توصيه بسيار مفيد براي»  دوركاري«

هفت ماهه ها عجول ترند 
خبر

كشف نيازهاي مشتري، 
نخستين گام در فروش

شرايط خوب پيش مي رود. مي دانيم در كجا قرار 
داريم و اينكه سرمربي از ما مي خواهد چطور بازي 
كنيم. ما در مسير خوبي قرار داريم و از اين مساله 
راضي هســتيم. مديران معمولا برنامه ريزي براي 
كسب و كار را از دفتر خودشان  آغاز مي كنند. اين كار 
في نفسه چندان هم بد نيست و اتفاقا مي تواند گام 
موثري براي توسعه شايستگي هاي كسب و كار براي 
رقابت پذيري در بازار و در برابر رقبا باشد اما مشكل از 
جايي شروع مي شود كه اين برنامه ها در همان اتاق 

مديريت باقي مي مانند و از آن جا بيرون نمي روند.
جو هارت در صحبت هايش درباره سرمربي تيم، به 
نكات بسيار مهمي اشاره كرده است. چه يك مدير 
قديمي هستيد و چه تازه به عنوان مدير كارتان را 
شروع كرده ايد، آيا كاركنان تان جواب سوال هايي 
كه جو هارت به آنها اشاره كرده را مي دانند؟ ماجرا 
وقتي جالب مي شود كه به اين فكر كنيم اين سوالات 
در هر جايي كه تعاملي ميان ما و ديگران مطرح باشد 
)حتي در زندگي عادي و روزمره در كنار خانواده و 
دوستانمان( معنا دارند. به اين سه سوال توجه كنيد: 
۱- ما كه هستيم؟ ماموريت كسب و كار ما چيست؟ 
قرار است چه ارزشي ايجاد كنيم و به چه مشتري اي 
بفروشيم؟ ماموريت كسب و كار قرار است توسط 

كاركنان شما اجرا شود.
۲- كجا قرار داريم و به كجا مي خواهيم برســيم؟ 
هر مديري براي كسب و كار خودش چشم انداز و 
هدف هايي را ترسيم مي كند اما آيا كاركنان تان از 
وضعيت فعلي كسب و كار و البته از مقصد نهايي 

خبر دارند؟
3- چطور مي خواهيم به  جايــي كه مي خواهيم 
برسيم؟ امروزه مشخص شده براي موفقيت، اجراي 
درست برنامه ها اهميتي كمتر از برنامه ريزي درست 
ندارد. بهترين استراتژي دنيا هم در نهايت بايد براي 
اجرا شدن به دست كاركنان مان سپرده شود. اما آيا 

آنها مي دانند چه كار مي كنند و چرا؟
۴- از همه مهم تر: آيا واقعا مي دانيد و مي خواهيد 
كه به آنجا برسيد؟ رويابيني يك چيز است و تلاش 
براي رسيدن به رويا چيز ديگر. تلاش كردن نياز به 
انگيزه دروني دارد. آيا به انگيزش كاركنان تان فكر 

مي كنيد؟ 

درس هاي فوتبال مهارت

همه دنبال اين هستيم كه بهترين بهره را از زمان 
ببريم و دنبال تكنيك ها و روش هايي مي گرديم 
كه زمــان و كارهــا را به خوبــي مديريت كنيم. 
حداقل كاري هم كــه مي توانيم انجام دهيم اين 
اســت كارهايي كه بايد انجام شوند را بنويسيم، 

اولويت بندي كنيم و انجام دهيم. 
در بهترين حالت در پايــان روز حجم زيادي كار 
انجام داده ايــم و در حالي كه حتي توان ســرپا 
ايســتادن نداريم به خانه برمي گرديم. با توجه 
بــه اينكه نــوع كار در حال حاضــر تغيير كرده 
و نيازهــا در زمينه هاي مختلــف افزايش پيدا 
كرده و رو به افزايش هم است، رشد حجم كاري 
اتفاق عجيبي نيســت اما هرچقدر بيشتر درگير 

كار مي شويم، بيشتر خســته مي شويم و بيشتر 
خودمــان و خانواده مان را فرامــوش مي كنيم 
و بيشــتر نگران زمان مي شــويم. چراكه زمان 
منبع محدودي اســت و هرچقدر بيشتر خسته 
مي شويم و انرژي صرف مي كنيم، كارايي كمتري 
خواهيم داشــت اما كمــاكان اصــرار مي كنيم 
 كه كار را ادامــه دهيم و حــس مي كنيم زمان 

كمي داريم. 
رويكرد ديگر براي انجام كارها مي تواند اين باشد 
كه انرژي خودمان را مديريت كنيم. با داشــتن 
انرژي در طول روز مي توانيم بهره بيشتري حتي 
از زمان ببريم و در زمان خستگي مي توانيم دوباره 

انرژي خودمان را برگردانيم. 

انرژي هر كس از ۴ منبع جسم، ذهن، احساسات 
و روح )روان( تاميــن مي شــود. بــا تمرين ها و 
كارهاي مشخصي مي توان سطح انرژي را بالا برد 

و آن را بازيابي كرد.
 كارهاي به ظاهر ســاده اما در باطن مشــكلي 
مثل زود خوابيدن، تغذيه ســالم، ورزش و انجام 
فعاليت هاي معنوي مي تواند اين ســطح انرژي 
را افزايش دهــد. در اين شــرايط مي توان زمان 
طولاني را كار كرد اما دچار خستگي مفرط نشد. 
يادتــان باشــد توجــه به ســلامت جســمي 
قبــل از اينكــه وظيفــه ســازمان در قبــال 
 كاركنانــش باشــد، وظيفه خود شــما در قبال 

خودتان است. 

مديريت انرژي به  جاي زمان

 طبق مطالعه اخير محققان، با انجام تست كشمش، 
مشخص شــد كودكاني كه 7 ماهه به دنيا آمدند، 
عجول تر و داراي مهارت هــاي تمركزي پايين تر 

هستند. 
به گزارش مهر، محققان دانشگاه وارويك انگلستان 
تستي را طراحي كرده اند كه مبتني بر مدت صبر 

و انتظار كودك ۲۰ ماهه در برداشــتن كشمش از 
ظرف مقابلش است. 

در اين مطالعه، محققان داده هاي مربوط به بيش 
از 5۰۰ كودك به دنيا آمده بعد از گذشت ۲5 تا ۴۱ 
هفته از بارداري را جمــع آوري و آناليز و در زمان 
۲۰ ماهگي آنها، ميزان خودكنترلي آنها را ارزيابي 

كردند. نتايج مطالعات نوزادان به دنيا آمده قبل از 
پايان دوران بارداري با نوزاداني كه 3۹ تا ۴۱هفته 
بارداري را به طور كامل سپري كرده بودند، مقايسه 
شد. در ســن ۲۰ ماهگي ظرف كشمش در مقابل 
كودك گذاشته شد. بعد از 3 بار آموزش، از كودك 
خواسته شــد تا منتظر بماند و هر وقت كه گفته 

شد )بعد از ۶۰ ثانيه( كشمش را از ظرف برداشته 
و بخورد. 

در طول اين مطالعه مشخص شــد كودكاني كه 
بســيار زودتر از موعد مقرر به دنيــا آمده بودند، 
زودتر از زمان تعيين شده كشــمش را برداشته و 

مي خوردند. 


